

មជ្ឈមណ្ឌលឯកសារកម្ពុជា

BMI0159

សម្ភាសន៍ជាមួយឈ្មោះ វ៉ាន់ ប៊ុនម៉ា ភេទស្រី អាយុ៥៥ឆ្នាំ

និង ណែ ផាន ភេទប្រុស

មុខងារជំនាន់ខ្មែរក្រហម «ប្រជាជនធ្វើការនៅកងចល័ត »

រស់នៅភូមិស្រះកើត ឃុំព្រះនេត្រព្រះ ស្រុកព្រះនេត្រព្រះ ខេត្តបន្ទាយមានជ័យ

ថ្ងៃទី១៧ ខែមិថុនា ឆ្នាំ២០១១

សម្ភាសន៍ដោយ: ឆាយ ឈុនលី

០១:៤៥:៤៥

៤៥ទំព័រ

ឈុនលី : ខ្ញុំសុំសំភាសន៍មីង ហើយខ្ញុំសុំណែនាំម្តងទៀត ខ្ញុំឈ្មោះឈុនលី មកពីខាងមជ្ឈមណ្ឌល
ឯកសារកម្ពុជាហ្នឹង ហើយដូចខ្ញុំបានជំរាបមីងអីចឹង ខ្ញុំបង់សរសេររឿងទាក់ទងនឹងអាង
ត្រពាំងថ្មដើម្បីឲ្យក្មេងជំនាន់ក្រោយបានដឹងបានរៀនអីចឹង ព្រោះឥឡូវវាជាកន្លែងទេស
ចរណ៍ដងអីចឹងចឹងកុំឲ្យវាបានតែទៅលេងតែអត់ដឹងថាប្រវត្តិពីមុនវាយ៉ាងម៉េច ។

ប៊ុនម៉ា : ប្រវត្តិទោះដឹងតែម៉ាសារីពួកខ្ញុំនេះឯងដែលបានទៅទីនោះណាស់ ។

ឈុនលី : អីចឹងថ្ងៃនេះទី១៧ ខែមិថុនា ។ អីចឹងខ្ញុំសុំថតរូបមីងដែរណាស់មីងអត់អីទេហ្នឹង?

ប៊ុនម៉ា : អត់អីទេ ។

ឈុនលី : ហើយនេះខ្ញុំថតសំលេងព្រោះខ្ញុំកត់អត់ទាន់ចឹងពេលទៅវិញខ្ញុំយកទៅស្តាប់ ។
អីចឹងដំបូងខ្ញុំសុំសួរឈ្មោះមីង មីងឈ្មោះអី?

ប៊ុនម៉ា : ឈ្មោះនាមត្រកូលដែរហ្នឹង?

ឈុនលី : បា!

ប៊ុនម៉ា : ឈ្មោះ វ៉ាន់ ប៊ុនម៉ា ។

ឈុនលី : ភេទស្រី អាយុប៉ុន្មាន?

ប៊ុនម៉ា : អាយុ៥៥ ។

ឈុនលី : នៅភូមិ?

ប៊ុនម៉ា : ស្រះកើត ។

ឈុនលី : ស្រុកកំណើតនៅឯណាវិញមីង?

ប៊ុនម៉ា : ស្រុកកំណើតមីននៅនេះឯង ។
 ឈុនលី : បងប្អូនប្អូននាក់មីន?
 ប៊ុនម៉ា : បងប្អូនប្រាំប្អូននាក់ ។
 ឈុនលី : ច្រើនណាស់ ។
 ប៊ុនម៉ា : ច្រើន ។
 ឈុនលី : ស្រីប្អូនប្រុសប្អូន?
 ប៊ុនម៉ា : ស្រី៧ប្រុស២ ។
 ឈុនលី : មីនកូនទីប្អូន?
 ប៊ុនម៉ា : ខ្ញុំកូនទីបី ។
 ឈុនលី : រៀនបានថ្នាក់ទីប្អូន?
 ប៊ុនម៉ា : រៀនថ្នាក់ទី១ ១ពីដើមមិញ ថ្នាក់ទី១ ១ពីដើមស្មើថ្នាក់ទី២សព្វថ្ងៃ ។
 ឈុនលី : ហើយកាលពីដើមដូចថាមុនខ្មែរក្រហមនៅសម័យ លន់ នល់ មីនធ្វើអី?
 ប៊ុនម៉ា : អត់បានធ្វើអីទេ យូលកោ ។
 ឈុនលី : នៅដុះធម្មតា?
 ប៊ុនម៉ា : នៅដុះធម្មតា ទៅរៀនផង យូលកោផងនេះឯង ។ ម៉ែពុកគាត់អត់មានកូនប្រុស ។
 ឈុនលី : រៀនសាលាណាដែរ?
 ប៊ុនម៉ា : រៀនសាលានេះឯង ស្រះលិច រៀននៅវត្តពីដើមមិញរៀនសាលាវត្ត ។
 ឈុនលី : កាលខ្ពស់៧៣ ៧៤អីអាយុប្អូនហើយ?
 ប៊ុនម៉ា : កាល៧៣ ៧៤អាយុប្អូនហើយឪវ៉ា?
 ឈុនលី : អាយុ២០ ហើយហ្ន៎បើឥឡូវ៥៥ ?
 ប៊ុនម៉ា : ២០ ហើយ គិតមើលទៅមើលមិនដែលគិតផងអាជ្ញាធរច្រើន ។
 ឈុនលី : អីចឹងកាលនោះ២០ ហើយហ្ន៎ តែអត់ទាន់មានគ្រួសារទេ?
 ប៊ុនម៉ា : ទេ ដែល២០ នោះមានហើយ ។
 ឈុនលី : អីចឹងមីនបានគ្រួសារឆ្នាំណា?
 ប៊ុនម៉ា : ៧៦ ចុង៧៦ ចឹងហើយហ្ន៎ឪវ៉ា ហ្ន៎ស!៧៧ ។
 ឈុនលី : ចុះពេលខ្មែរក្រហមចូលមកហ្ន៎ឆ្នាំណា៧៥ ឬ៧៤នៅនេះ?
 ប៊ុនម៉ា : ៧៣ហ្ន៎ឪវ៉ា?

ឈុនលី : ខ្មែរក្រហមចូលភ្នំពេញឆ្នាំ៧៥ណាសព្វ ?
 ដាន : នៅភូមិនេះវាមកគាំពរ៧៣ បាញ់គ្នាព្រោងព្រាតហែលទឹកហែលអី ។
 ឈុនលី : អ្នកណាគេហែលទឹក ?
 ដាន : ពួកអ្នកភូមិនេះឯងឆ្លងទឹកទៅនៅស្រែមោចនៅអី ។
 ឈុនលី : ឆ្នាំ៧៣ចូលមកដល់ណា ?
 ប៊ុនម៉ា : ឆ្នាំ៧៣ ចូលមកដល់ភូមិយើងហើយ ។
 ដាន : ឆ្នាំ៧៣ហ្នឹងកំពុងតែប្រទាញប្រទង់គ្នា សម័យនោះនៅសម័យសង្គ្រាមដល់៧៥ បានវាចូល
 កាន់អំណាច ។
 ឈុនលី : ចូលមកដល់ប្រទាញប្រទង់បឹងមីងដឹងទេ ?
 ប៊ុនម៉ា : ដឹងប្រទាញប្រទង់ដឹង ។
 ឈុនលី : គេប្រទាញប្រទង់បាញ់គ្នានៅឯណាទៅ ?
 ប៊ុនម៉ា : តំបន់បាញ់គ្នានៅដូនច្រែងនេះឯង ដូនច្រែងរត់មកនេះឯង ។
 ដាន : ទេ អាហ្នឹងក្រោយទេ ។ កាល៧៣ខាហាន លន់ នល់ វានៅនេះដល់ពេលបាញ់គ្នាខា
 ហានមកនៅនេះវាឡើងមកពីក្រោយអ្នកស្រុកនេះរត់ទៅណាស អានេះសម័យសង្គ្រាម
 ដូចយើងសម័យ លន់ នល់ ហ្នឹងណាសហើយដល់អាសម័យ៧៥ បានគេក្របក្រង
 អំណាចនេះ...
 ប៊ុនម៉ា : ចុះសម័យដែលភាសិន រត់ទៅនេះ ?
 ដាន : អានោះ៧៧ហើយអានេះចល័ត កាលនោះនៅកងចល័តទៅនៅអាងក្រពាំងថ្មណាស៧៥
 ទៅធ្វើកងចល័ត ។
 ឈុនលី : ៧៥ទៅធ្វើម៉េច ?
 ដាន : បាទ៧៥ដឹងតែប្រមូលអស់ហើយ ខ្ញុំចេញពីស្រុកមក៧៥ គេបញ្ជូនមកហើយ ។
 ឈុនលី : ពូបានទៅប្រពាំងថ្មដែរ ?
 ដាន : អត់ទេ នេះបានទំនប់កំបោរនេះ បាត់បួនមួយកាលសម័យប៊ុនម៉ា ។
 ឈុនលី : ចុះបើមិនអ្នកស្រុកនេះម៉េច ?
 ប៊ុនម៉ា : ខ្ញុំអ្នកស្រុកនេះឯង ។
 ឈុនលី : ហើយបានទៅក្រពាំងថ្មទៀត ?
 ប៊ុនម៉ា : ទៅក្រពាំងថ្មហើយទៅដល់ទំនប់រំចេកមុនគេ មុនក្រពាំងថ្ម ។

ឈុនលី : ចុះពេលគេប្រទាញប្រទង់ហ្នឹងមីនមានរត់ទៅណាដែរអត់?
 ប៊ុនម៉ា : អត់មានរត់ទៅណាទេ ។
 ឈុនលី : នៅស្រុកភូមិហ្នឹង?
 ប៊ុនម៉ា : ហ្នឹងឯងនៅភូមិនេះឯង តែគ្រាន់តែអ្នកនៅដូនប្រែស្រមកនៅដីយើងនេះណាស់ នៅ
 ស្រះ ដល់គ្នាស្រុកទឹកទៅគ្នាខ្លាចមិនដឹងទៅនៅឯណា អ្នកចែកអង្ករចែកអីមកនៅនេះ ។
 ឈុនលី : ចុះដល់ពេល៧/៥ ពេលខ្មែរក្រហមចូលមកដល់?
 ប៊ុនម៉ា : ពេលខ្មែរក្រហមចូលមក...
 ឈុនលី : យ៉ាងម៉េចទៅក្នុងភូមិ?
 ប៊ុនម៉ា : វារក្ខេបអស់ហើយ ។
 ឈុនលី : ចូលមកគេមានម៉េច គេគំរាមអីដែរអត់?
 ប៊ុនម៉ា : ចូលមកគេធ្វើដូចចោរចេះឯង គេដេញឲ្យយើងចេញ លួចគោលួចអីសព្វមុខ ។
 ឈុនលី : គេដេញឲ្យយើងចេញហើយម៉េច?
 ប៊ុនម៉ា : គេដេញឲ្យយើងគេចខ្លួន ឲ្យយើងគេចខ្លួនទៅលើៗ ឯណោះ ។
 ឈុនលី : ទៅខាងណាវិញ?
 ប៊ុនម៉ា : ទៅអីណាទេឪវ៉ា ទៅកូនខ្មែរ តែអ្នកទៅក៏ទៅ ពួកខ្ញុំអត់បានទៅទេ ។
 ឈុនលី : ម៉េចបានទៅកូនខ្មែរចឹង?
 ប៊ុនម៉ា : បើគេដេញឲ្យយើងទៅធ្វើទីតាំងជាមួយវាណាស់ ច្បាំងជាមួយពួកទាហានខ្មែរយើងជាមួយ
 យួនជាមួយអីណាស់ ។
 ឈុនលី : ជាមួយពួក លន់ នល់?
 ប៊ុនម៉ា : ហ្នឹងឯងជាមួយពួក លន់ នល់ ដូចជាគេគេណាស់គេកៀយយើងឲ្យឡើងទៅធ្វើកងទ័ព
 ណាស់ ។
 ឈុនលី : ឲ្យទៅដល់មីនអត់ទៅ ទៅណាវិញ?
 ប៊ុនម៉ា : នៅនេះឯង ។
 ឈុនលី : អត់ទៅចឹងគេអត់ថាអីដែរ?
 ប៊ុនម៉ា : អត់ទេគេអត់ថាអីទេ គេយកអ្នកស្ម័គ្រចិត្តណាស់ ។
 ឈុនលី : ចុះមីនមានជម្លៀសចេញពីនេះដែរអត់?

ដាន : ភាគនេះនិយាយស្តាប់គ្នាអត់បានទេ នាងនិយាយ៧៥ ភូមិនេះគេមិនបានជម្លៀសយើង
ចេញទេ ។

ប៊ុនម៉ា : ភូមិនេះគេអត់ជម្លៀសទេ ។

ដាន : គេជម្លៀសប្រជាជនពីភ្នំពេញមកដាក់នៅនេះមានចិនមានយួនមកនៅតាមជើងភ្នំជើងអី
ណាស ។ អ្នកមូលដ្ឋានត្រូវយុវជននារីគេប្រមូលទៅធ្វើកងចល័តទាំងអស់លើកទំនប់ ។
នៅក្នុងភូមិនេះគេឲ្យយើងទៅប្រពាំងថ្ម ហើយយើងអ្នកមកពីភ្នំពេញនេះគេឲ្យទៅលើក
ទំនប់នេះ ពីនេះទៅរន្ធាបាញ់ ហើយលើកពីនេះទៅព្រះនេត្រព្រះដែរ ។ យុវជននារីក៏អត់
បាននៅក្នុងភូមិទេ ទៅកាសកល់កាសអីទៅណាស ដូចយើងយីអីចឹងគេឲ្យគ្រលប់មក
វិញតែអត់ឲ្យនៅភូមិទេ ឲ្យទៅនៅកាសកល់នៅកងពលសព្វថ្ងៃនេះ ។

ប៊ុនម៉ា : នៅតាមក្រុមណាស យុវជននារី ។

ឈុនលី : អីចឹងដូចអ្នកចំណូលថ្មីពូមកពីណា?

ប៊ុនម៉ា : ខ្ញុំមកពីម្តុំខាងលិចភ្នំពេញនៅទួលលាប បែកបានយើងចេញពីភ្នំពេញទៅលិច ។

ឈុនលី : គេដឹកឡានមក?

ដាន : បាទ! គេដឹកឡានមក ចេញមកៗ តាមភ្នំគូតពន់យើងមកខាងលិចយើងចេញពីថ្នល់ទទឹង
មកឡើងមកខត្តងហ្នឹង... ឡើងមកពោធិ៍សាត់ឡើងមកពោធិ៍សាត់ហើយ បានគេយកមកដាក់
នៅស្វាយហើយបានគេបែងចែក ។ អ្នកមានគ្រួសារទៅតាមភូមិទៅ ខ្ញុំអត់មានគ្រួសារ
បងប្អូនខ្ញុំគេឲ្យមកចល័ត ។ មកចល័តគេឲ្យលើកទំនប់កំបោរនេះមានដៃម៉ាម៉ែត្រគីប ពីរដៃ
ពីម៉ែត្រគីបរហូតដល់ប្រាំម៉ែត្រគីប នៅពេលនោះអត់មានអ្នកណាទេ ទាំងអស់គ្នាដឹកតែ
ទឹកបបរ បាយអត់បានទេ ។ បើយើងមិនធ្វើបើយើងថាដឹកមាន់ទាល់តែមកទាំងដឹក
មាន់ហើយបើយើងថាអត់ទៅទេ ដឹងតែទៅហើយគេយកទៅវ៉ែចោល ។

ឈុនលី : មានដែរ?

ដាន : បាទ ។

ឈុនលី : ពូដែលឃើញដែរ?

ដាន : បាទ នៅកំបោរនេះខ្ញុំឃើញផ្ទាល់ខ្លួនខ្ញុំហើយ បើដឹកមាន់ដេកម៉ាក្រុមជាមួយខ្ញុំទៅ គេឲ្យ
ទៅធ្វើការ ។ មេក្រុមដឹកមាន់វាអត់ជឿទេណាស អីចឹងវាថាយកទៅរៀនសូត្រ ។
រៀនសូត្រអត់មានទៅឯណាឆ្ងាយទេ ព្រៃនាមយើងខាងចុះពីទំនប់នេះទៅក្រោមទៅ
សព្វថ្ងៃគេធ្វើស្រែអស់ហើយដឹងតែតាមកុម្មុស្រូវហ្នឹងហើយ ឯរបំបោលកប់តាមកុម្មុ

ស្រូវ ។ បងប្អូនមកពីនោះមកច្រើនដែរក្តីគ្នាមកពីនោះបាត់ ឲ្យតែយើងថាលើកយកមក
 ដេកពេទ្យបាត់រហូតដល់ពេលចប់ហើយ យើងលើកទំនប់ចប់ហើយនេះខ្ញុំនឹកទៅ ខ្ញុំសព្វថ្ងៃ
 គ្រូដែរតែប្រាប់កូនក្មេងទៅវាអត់ស្តាប់ តែដល់យើងជួបប្រទះខ្លួនឯងទៅនឹកឃើញវាពិ
 បាក ។ ខ្ញុំ គេបញ្ជូនពីនោះមកដោយសារថាខ្ញុំនេះបងប្អូនគេអត់បែកគ្នាអស់ទៅគេកៀ
 អស់ទៅតែខ្ញុំអត់ទៅ ។ ដល់ពេលចប់នេះនេះគេចោទថាពួកសក្តិភូមិ ពួកសម័យលន់ នល់
 ចឹងត្រូវបញ្ជូនខ្ញុំឲ្យមកនៅនេះដល់តែមកគេថាឲ្យនៅម៉ារហៈសិន តែម៉ាយៈហ្នឹងមកដល់
 សព្វថ្ងៃ ។ ដល់ប្អូនស្រីមួយភាមខ្ញុំថា នឹកឃើញថាមកហ្នឹងច្បាស់ជាឯងបំហើយមិនរស់ទេ
 ដល់មកដល់ប្អូនសុំមកថារស់ទេ ។ ដល់តែមកប្អូនសុំមកខ្ញុំថាមិនបាច់ទេឲ្យខ្ញុំទៅតែឯង ។
 ដល់ក្រោយមកទៀតបងខ្ញុំគាត់ធ្វើមេឃុំនៅ...ខាងស្រុកអង្គស្នួលតែឥឡូវគាត់ស្លាប់ហើយ
 យកប្អូនមកនៅនេះភ្នំតាដេងយើងហ្នឹងណាស់ ដល់ភ្នំតាដេង ដល់មកនៅតាដេង ប្អូនខ្ញុំបើនៅ
 ប្រហែលហាជាងអីដែរហើយ តែហាតូចទេ នាងនោះអាណិតបងរត់ទៅវិញដល់បងនោះ
 អត់មានអីស៊ីតេតាមទៅចាប់ ហើយអ្នកនោះនៅនឹងភូមិខ្ញុំដែរគេហៅភូមិត្រពាំងអារក្ស
 ឃុំអាឡោកសព្វថ្ងៃគេកាត់ចូលរាជធានីហើយ ។ ដល់ពេលចប់មកទៀតខ្ញុំទៅ ខ្ញុំទៅខ្ញុំសួរ
 ថាចុះប្អូនខ្ញុំហ្នឹង បងប្រុសខ្ញុំគាត់សួរថា មីប្អូនខ្ញុំនោះវានៅចល័ត នៅចល័តគេតាមចាប់
 នៅកន្លែង ទៅតាមចាប់ទៀតបាត់រហូត ។ យាយប្តីហ្នឹងនៅដល់សព្វថ្ងៃ ទៅសួរថាកាល
 នោះប្អូនខ្ញុំយកទៅណាដែរ? គេថាមិនដឹងធ្វើម៉េចទេនៅក្រោមមេឃតែងតែត្រូវទឹក
 ភ្លៀងហើយ ប្រាប់ថាចុះកាលពីដើមដែលខ្ញុំនៅសម័យ លន់ នល់ អ្នកណាមួយដែលគេច
 ដុត បើយើងមិនធ្វើទាហានយើងគេចទៅណាមិនរួច មានតែគេចាប់ ហើយខ្ញុំគេចាប់ទៅ
 រៀននៅក្បាលថ្នល់ម៉ាខែកន្លះ ហើយបានគេចទៅព្រៃសរនោះបីខែកន្លះ ។ ទាហានហ្នឹង
 នៅតែពីរនាក់ពួកម៉ាក ភ្នំពេញសព្វថ្ងៃទើបតែដួងខ្លាទើបតែអំបាញ់មិញ ។ បាញ់បាក់ទ័ព
 ទៅរត់ទៅអ្នកល្បឿនទៅទៅកៀកករគ្នាតែពីរនាក់ដល់ថ្ងៃមួយនោះទៅការក្នុងនោះជួប
 ជួបក៏រៀបរាប់ថាក្នុងម៉ាក...ឯងអស់រលីងនាញធ្វើម៉េចខ្លះ? បានគេថាប្អូនបងឯងនេះខ្ញុំ
 បានតែចាប់ទេឲ្យទៅប្រធានវៈហើយមិនដឹងប្រធានវៈយកទៅណាទៀតទេ ។
 ប្អូនស្រីខ្ញុំនោះខ្ញុំអាណិត អូលដើមករអាណិតប្អូនកំព្រាតាំងពីក្នុងអាយុដប់ឆ្នាំណា
 ហើយប្អូនកាលនោះអាយុដប់ឆ្នាំមួយខ្ញុំគាត់ស្លាប់នៅតែខ្ញុំពុកខ្ញុំ ឆ្អែត...(ឃ) សព្វថ្ងៃនឹក
 ឃើញថាបើខ្ញុំទៅសឹងតែមិនចង់មើលមុខ ។

ឈុនលី : អ្នកហ្នឹងនៅឯណាពូ?

ដាន : សព្វថ្ងៃនៅគេហៅគ្រូពាំងអារក្ស យុមអាឡោក ស្រុកអង្គស្នួលសព្វថ្ងៃកាត់ចូលរាជធានី ស្ទឹងតាណាទេខ្ញុំភ្លេចបាត់ហើយ មានអីស្រុកកំណើតនៅជាមួយខ្ញុំហ្នឹងគ្រាន់តែថាគេបានធ្វើ ជាប្រធាននារីណាស ។

ឈុនលី : អីចឹងកាលដែលចាប់បួនពូហ្នឹងនៅឯណា នៅនេះឬនៅនោះ?

ដាន : ចាប់នៅភ្នំតាផ្តេរ ។

ឈុនលី : អីចឹងកាត់ដំលៀសមកពីនោះជាមួយពូដែរ?

ដាន : អត់ទេ មុនដំបូងគេដំប្លែងខ្ញុំទាំងប្រធានភូមិទាំងប្រធានសហករណ៍ ប្រធានឈូបប្រធាន អីហ្នឹងណាសគេថា ឥឡូវមិត្តឯងត្រូវទៅបាត់ដំបង ខ្ញុំថាចុះខ្ញុំទៅធ្វើអី? គេថាមិត្តឯង នេះជាប់កំហែលចក្រព័ទ្ធ មិត្តឯងត្រូវទៅលត់ដំសិន ដល់បួនខ្ញុំនោះគេសុំមក បួនខ្ញុំគេ កៀរអស់ហើយ ហើយបងៗក៏គេកៀរទៅ ហើយបងស្រីខ្ញុំមួយបែកក្តារមកនៅទ្រុតមាន ជ័យសព្វទើបគ្រលប់មកវិញ ខ្ញុំនៅពីរនាក់បួនហើយនឹងម្តាយមីន ដល់អីចឹងទៅបួននោះ សុំទៅថា បងអើយខ្ញុំទៅដែរ! ខ្ញុំនឹកឃើញថាបើគេរំខ្ញុំ បួនខ្ញុំនៅឈរមើល តើបួនខ្ញុំស្តុក យ៉ាងណា ហើយបើគេរំខ្ញុំបួនខ្ញុំក៏ខ្ញុំហ្នឹងស្តុកយ៉ាងណា ។ ហើយខ្ញុំប្រាប់ថាអូនឯងកុំទៅអី នៅជាមួយម្តាយមីន ហើយម្តាយមីនហ្នឹងប្រពន្ធចុងឪពុកខ្ញុំហ្នឹងកាត់ថា “ខ្ញុំសុំធានាកូនខ្ញុំ” សព្វថ្ងៃវាទៅវាល្មោះអាត្មំ នៅស្រុកគ្រូពាំងអារក្ស នៅគ្រូពាំងវែងវាសួរមីនខ្ញុំថា “មីន ឯងហ៊ានសំលាប់ខ្លួនឯងទេ” ហើយបួនខ្ញុំសួរទៅវិញថា “មើលមិត្តឯងសួរមីនខ្ញុំថា ហ៊ាន សំលាប់ខ្លួនឯងហ្នឹងសួរចង់បានន័យថាម៉េច?” វាថាបើខ្ញុំធ្វើខុសថ្ងៃណា តើម្តាយចុងខ្ញុំ ហ៊ានសំលាប់ខ្ញុំដែរអត់? បួនខ្ញុំនឹកឃើញថា ឥឡូវមីនឯងមិនបាច់គិតពីខ្ញុំទេ មីនឯងមើល តែបួនខ្ញុំទៅបានហើយ ។ ចុះបើខ្ញុំកំពុងតែកសាងខ្លួនឲ្យល្អ ហើយគេនៅតែ តាមចាប់កំហុសខ្ញុំ ថ្ងៃណាមួយខ្ញុំនាំបងអត់អំពើក៏មាន អីចឹងមីនឯងមិនបាច់មើលផ្លូវខ្ញុំទេ មីនឯងកាត់ថាខ្ញុំនាំបងមួយទៅចុះ ។ ខ្ញុំក៏ចេញមក ដល់ចេញមកខ្ញុំក៏ឆ្កើនមកពោធិ៍សាត់ ក្រោយមកទៀតបួនខ្ញុំហើយម្តាយមីនខ្ញុំ បងខ្ញុំ សព្វថ្ងៃខ្ញុំកាត់ស្លាប់ហើយកាត់នាំគ្នារត់ពីដី រំដោះគេហ្នឹងមកវិញ មកនៅភូមិហើយដល់គេដឹងថាបងខ្ញុំនេះរត់ពីដីរមដោះមក គេឲ្យ កាត់ទៅនៅភ្នំតាផ្តេរ អា នោះបានម្តាយមីនខ្ញុំកាត់មកទាំងអស់គ្នាបងខ្ញុំទាំងម្តាយខ្ញុំទាំងបួន ខ្ញុំ ។ ដល់មកដល់ភ្នំតាផ្តេរគេថាខ្ញុំនេះជាប់កំហែលចាស់ចក្រព័ទ្ធ ហើយបងខ្ញុំរត់ពីដីគេនោះ មករកចូលខ្លាំងបានតែម្តាយចុងខ្ញុំមួយទេដែលកាត់នៅដីរំដោះ ពួកកូនកាត់នោះធ្វើទ័ព ហើយដល់លទ្ធផលចុងក្រោយកាត់ស្លាប់នៅភ្នំតាផ្តេរដូចគ្នាម្តាយចុងខ្ញុំហ្នឹងហើយនឹងបាត់

បួនខ្ញុំ ។ ដល់ពេលបងប្រុសខ្ញុំកាត់ត្រលប់ទៅវិញកាត់សួរថាដោយសារម្តាយចុងខ្ញុំហ្នឹង
កាត់តាមរកខ្ញុំ ចេះតែសួររកខ្ញុំច្រើនពេកទៅ គេថាកាត់ចង់រត់ចឹងទៅគេចាប់កាត់យកទៅ
រៃវិចោលនៅភ្នំតាដេរ ។ ខ្ញុំឲ្យបងខ្ញុំស្រាវជ្រាវរកកាស៍ខ្មោចទៀត តែសព្វថ្ងៃបងខ្ញុំកាត់
ស្លាប់អស់ហើយនៅសល់តែ ប្រពន្ធកាត់ ។

ឈុនលី : បងប្រុសស្លាប់ឆ្នាំណាពូ?

ដាន : បងប្រុសកាត់ស្លាប់ដោយរោគខ្លួនឯងទេ ប្រហែលពីរឆ្នាំមុនស្លាប់នៅភូមិបើបួនស្រីខ្ញុំបាត់
តាំងពីនៅតាដេរ ។

ឈុនលី : តាដេរ នៅឯណាពូ?

ដាន : អាហ្នឹងនៅកាស៍ក្រឡ ស្រុកកាស៍ក្រល ។

ឈុនលី : ហួស!នៅស្រុកកាស៍ក្រឡ?

ដាន : បាទ!បងស្រីខ្ញុំចេះតែឲ្យខ្ញុំធ្វើពាក្យដាក់ទៅក្នុងកម្មវិមិទមិទសុប្តិណាស បើបងខ្ញុំនេះមិនដឹង
ដឹងមិនដឹងគេចាប់ទៅណាទៅណាមិនដឹងជាងរបបុជារសយ៉ាងណា ហើយបងខ្ញុំក៏កាត់ថាងាប់
ហើយ ព្រោះពេលចាប់ទៅក្លាយជងអីដង ប្រធានចល័តគេនោះស្រី ។

ឈុនលី : អីចឹងបងបួនពូទាំងអស់បីនាក់?

ដាន : ប្រាំ ។

ឈុនលី : មានបងស្រី?

ដាន : មាន បងប្រុសបីស្រីពីរដែលបាត់ហ្នឹងបាត់បួនស្រី ។

ឈុនលី : ដែលបាត់ហ្នឹងបាត់បួនស្រី?

ដាន : បាទ បាត់បួនពៅគេ ។

ឈុនលី : ចុះបងៗ ផ្សេងទៀត?

ដាន : បាទ!

ឈុនលី : ចុះបងមួយទៀត?

ដាន : បងប្រុសសព្វថ្ងៃមេភូមិនៅត្រពាំងអារក្ស ហើយបងស្រីមួយទៀតទៅនៅភូមិវិញ
ហើយ ។

ឈុនលី : ត្រពាំងអារក្សនៅឯណាទៅ?

ដាន : ត្រពាំងអារក្សនៅខាងលិចទួលលាបយើងចុះពីទួលលាប យើងចុះពីបែកបានទៅអាជ្ញាវ
មួយទៅប្រសិទ្ធិណាស់ ។

ឈុនលី : ហៅស្រុកអីគេហ្នឹង

ដាន : គេហៅស្រុកអង្គស្នួល ។

ឈុនលី : នៅភូមិជាមួយម្នាក់ស្រីដែលពូថាចាប់ប្អូនពូហ្នឹងហ្ន៎?

ដាន : បាទ!

ឈុនលី : ហើយឈ្មោះអ្នក ហ្នឹងហ្នួស?

ដាន : អានុ ហ្នឹងប្រុស ។

ឈុនលី : ហើយនៅក្នុងភូមិហ្នឹងដែរ?

ដាន : បាទ!ស្រីនោះក៏នៅក្នុងភូមិហ្នឹងដែរ បងប្អូនស្រីស្រឡាយខាងគេនោះខាង អ្នក ហ្នឹងដែរ ។

ឈុនលី : អ្នក ហើយស្រីហ្នឹងបងប្អូនគ្នា?

ដាន : បាទ!

ឈុនលី : ស្រីហ្នឹងឈ្មោះអី?

ដាន : ខ្ញុំអត់ស្គាល់ឈ្មោះ ខ្ញុំភ្លេចឈ្មោះកាត់ ធំជាងខ្ញុំនេះដែរ ហើយមកដល់សព្វថ្ងៃកាត់ចាស់
ខ្ញុំមិនស្គាល់កាត់ទេ ។

ឈុនលី : ពូទៅសួរនាំកាត់សួរពីអង្គល?

ដាន : សួរពេលខ្ញុំចាប់ផ្តើមទៅនោះដំបូងបង្អស់ ។

ឈុនលី : ឆ្នាំណា?

ដាន : ឆ្នាំប្រហែល៨២ ។

ឈុនលី : ទៅលេងហ្ន៎?

ដាន : បាទ ទៅលេង ។

ប៊ុនម៉ា : កាលទៅគេដាក់កុកកាត់ម៉ាខែ ។

ឈុនលី : ម៉េចចឹង?

ដាន : គេចោទខ្ញុំស្តីអីណា!

ឈុនលី : ចឹងទៅហ្នឹងទៅជាមួយអ្នកណាខ្លះពូ?

ដាន : ខ្ញុំទៅតែម្នាក់ឯង ។

ឈុនលី : ទៅហ្នឹងនាមយ៉ាងម៉េចទៅរក?

ដាន : ដើរទៅរកហើយខ្ញុំ បងខ្ញុំដែលពួងណឹងថាគាត់មកហ្នឹង បាត់បងស្រីនោះនាំគ្នាទៅសួរគាត់ ក្រែងលក់គាត់ត្រលប់មកស្រុកវិញ ។ ដល់ក្រោយមកទៀតគាត់ចេញពីទុក្ខមានជ័យ បាន គាត់ទៅ វាអាហ្នឹងយើងកំពុងតែខឹងរៀងខ្លួនហើយ សូម្បីតែបងប្អូនខ្ញុំនៅនោះ អាមួយ នោះដេញបាញ់ណាស់ អាប្រធានឈ្មោះនោះដេញបាញ់តែអត់ហ៊ាន អត់ហ៊ាននៅភូមិ ។

ឈុនលី : អ្នកណាគេដេញបាញ់?

ដាន : ពួកអ្នកភូមិហ្នឹងណាស់ ។

ឈុនលី : ឈ្មោះអ្នកណា?

ដាន : ឈ្មោះអាធន នៅត្រពាំងអារក្ស ។

ឈុនលី : មេបស់ អ្នក ហ្នឹងទៀត?

ដាន : ទេ អាអ្នក ហ្នឹងគេមេភូមិ បានមេភូមិហើយមានឈ្មោះមួយទៀត ។

ឈុនលី : ក្រោម អ្នក ហ្នឹងទៀត?

ដាន : បាទ!ឈ្មោះហ្នឹងខ្ញុំវាពិបាក ។

ឈុនលី : ឥឡូវសព្វថ្ងៃនៅរស់ទៀត?

ដាន : បាទ នៅរស់ ។

ឈុនលី : ចឹងទាំង អ្នក ទាំង ឈ្មោះហ្នឹងរស់នៅភូមិជាមួយគ្នា?

ដាន : បាទ!នៅជាមួយគ្នា ។

ឈុនលី : ចឹងពេលពូទៅដល់ធ្វើម៉េចទៅ?

ដាន : ទៅដល់មានអី សព្វថ្ងៃខ្ញុំអត់និយាយរកដង ខ្ញុំនឹកឃើញវា ។

ឈុនលី : ចឹងអាកាលទៅដល់ឆ្នាំ៨២ហ្នឹង?

ដាន : បាទ!ទៅដល់ខ្ញុំទៅហៅ ឲ្យអាប្អូនខ្ញុំមួយវាធ្វើហ៊ាន វាទៅហៅមកសួរដែរ ។

ឈុនលី : ហើយដល់ពេលនេះគាត់ឆ្លើយថាម៉េច គាត់ចាប់ទៅឲ្យមេសហករណ៍ទៀតហ្នឹង?

ដាន : បាទ!វាចាប់ពួនទៅប្រធានវ័រ ។

ឈុនលី : ហើយពូសួរទេថាមូលហេតុអីបានចាប់?

ដាន : ខ្ញុំសួរគេទៅគេថាយើងរត់ចេញពីអង្គភាពថាវានៅកុមាររត់ចេញពីអង្គភាពវាអត់អីស៊ីវា ទៅពីបងដើម្បីឲ្យបង ដូចមានអីខ្លះទៅវាហូបទៅមកកន្លែងវិញ ។ ដល់ពេលចឹងទៅគេ ចាប់យើងបណ្តើរយកមកវិញមក ។ ស្តេកឡើងពីរបីថ្ងៃឡើង ចុះគ្នានៅភូមិនោះ រត់ទៅ ទៀត ។

ឈុនលី : ប៉ុន្មានឆ្នាំពូ?

ដាន : កាលឆ្នាំ៧៣ បួនខ្ញុំប្រហែលនៅអាយុប្រហែល១៤ ១៥ ហើយគ្នានៅក្នុងណាស់ ។
ហើយខ្ញុំស្រណោះបួនខ្ញុំណាស់ បួនខ្ញុំកំព្រា ។

ឈុនលី : ហើយធ្វើម៉េចបានមកដល់នេហពូដាច់ដោយឡែកពីគេតែឯងចឹង?

ដាន : ខ្ញុំដោយសារគេបញ្ជូនមក យើងគ្រលប់ទៅវិញគឺយើងដាច់កាលណាថាគេបញ្ជូនមកយើង
ហើយឈ្មោះគេលុបចេញហើយ បើគេឃើញរូបយើងវិញច្បាស់ជាគេសំលាប់យើង
ចោលហើយ ម្លោះហើយយើងមក មកតែម្នាក់ឯងគត់ ។ មកម្តាយចុងខ្ញុំដាក់បាយដាក់អី
មក ចុះពីលើទេះភ្លើងវិញគេប្រកាស ឥឡូវអ្នកណាមានគ្រួសារគេដាក់ម៉ាដុំ អ្នកណាអត់
មានគ្រួសារ ចុះយើងមកអត់មានគ្រួសារតែយើងឆ្លើយថាមានគ្រួសារគេសួររកគ្រួសារ
អីចឹងខ្ញុំថាអត់ ដល់អត់គេឲ្យទៅចល័តនៅចំការសាបបី បាចទឹក ។ យើងអ្នកបាចទឹក ម៉ា
ស៊ីអ្នកបូប យើងបាចទឹកចេញពីអូរដើម្បីឲ្យម៉ាស៊ីនបូមដាក់ស្រែ គេអត់ឲ្យយើងបាចពី
ក្នុងប្រឡាយទៅដាក់ស្រែដើម្បីឲ្យម៉ាស៊ីនបូមពីស្រែដាក់អូរទេ គេសុខចិត្តឲ្យម៉ាស៊ីនបូមវិញ
ក្រោយមកទៀតបានគេធ្វើស្រែប្រាំបួនរូបហើយគេដឹកខ្ញុំឡើងចេះមកភ្នំលាភឡើងភ្នំលាភ
មកជូននឹងទំនប់នេះបានជូនមែនទែន ។

ឈុនលី : ទំនប់ណាពូ?

ដាន : នេះទំនប់នេះយើងចេញពីភូមិទៅកំបោរ ។

ឈុនលី : គេហៅទំនប់អី?

ដាន : ទំនប់ តារ៉ាល់ ។

ឈុនលី : ទំនប់ តារ៉ាល់?

ដាន : បាទ!

ឈុនលី : ហួស!

ដាន : មុនដំបូងគេឲ្យយើងលើកម៉ាម៉ែត្រក៏បទេណាស់ ហើយម៉ាម៉ែត្រក៏បញ្ជីដំរៅលើម៉ាម៉ែត្រ
កន្លះ ។

ឈុនលី : ដំរៅចុះក្រោមម៉ាម៉ែត្រកន្លះ ទទឹងបណ្តោយ?

ដាន : ទទឹងអាបាតវា៧ បាតវា១០ ។

ឈុនលី : អត់យល់ យ៉ាងម៉េចវិញពូ?

ដាន : អានេះប្រឡាយចិនណាស បាតខាងក្រោមគេដឹកវាវាងទេអីចេះ អានេះបាតវាក្រោម
៧ អាមកពីមាត់ប្រឡាយ១០ម៉ែត្រ ជំរៅម៉ាម៉ែត្រកន្លះ ។ មុនដំបូងគេឲ្យយើងលើកម៉ា
ម៉ែត្រគីប ម៉ាម៉ែត្រគីបរួចម៉ាដៃ ឆ្កែឡើងពីរម៉ែត្រគីប ពីរម៉ែត្រគីបម៉ាដៃរួចរហូតដល់
ប្រាំម៉ែត្រគីបម៉ាដៃប្រាំបួនអត់រួចទេ ។ បាយគេឲ្យយើងស៊ីបាយម៉ាវែក ដួសម៉ាវែកមក
ថ្នាក់មែនទែនអត់មានអ្នកណាឃ្លានបាយទេ ឃ្លានតែទឹកអាទឹកគេយកមកដាំបាយទៅយក
បានទៅតំរៀបអាគារជាតិទឹកបាយកូរអំបិលដឹក ។

ឈុនលី : អត់មានទឹកធម្មតាទេ?

ដាន : អត់ទេ ហើយត្រីលក់ភ្នាញម៉ាបានបានតែត្រីកំភ្នាញមួយទេស្មារជាមួយបាយ សម្បូរ
យើងហូបជាមួយបាយមានតែត្រីកំភ្នាញមួយទេ ។ ទំរាំតែពេលគេឲ្យខ្ញុំមកនៅនេះ...

ឈុនលី : នៅហ្នឹងបានរយៈពេលប៉ុន្មានពូ?

ដាន : ខ្ញុំនៅនេះ?

ឈុនលី : នៅធ្វើការអាជីកប្រឡាយ ។

ដាន : ជីកប្រឡាយហ្នឹងខ្ញុំនៅបីខែ ។

ឈុនលី : ហើយមានទឹកមុជដែរអត់?

ដាន : ទឹកអត់មានទេ ។

ឈុនលី : បីខែហ្នឹងអត់ដែលមុជទឹកទេ?

ដាន : ទេមានមុជដែរអាទឹកនៅឆ្ងាយពីកន្លែងយើងហូបបាយមកដើរទៅមុជទឹកនៅអាដើមពោធិ៍
គេហៅពោធិ៍ភ្នំ ហើយមកមុខទៀតមកទប់អូរកាត់អូរនេះបាញ់នេះ ។

ឈុនលី : អាហ្នឹងចូលដល់ឆ្នាំណាហើយពូ?

ដាន : ឆ្នាំ៧៦ ។

ឈុនលី : ៧៦?

ដាន : បាទ!

ឈុនលី : ហើយកាលនោះអ្នកណាគេគ្រប់គ្រងតំបន់នេះ?

ដាន : គ្រប់គ្រងនៅតំបន់នេះ ភារ៉ាល់ ។

ឈុនលី : អ្នកគ្រប់គ្រងឲ្យដឹកហ្នឹង?

ដាន : បាទ!

ឈុនលី : ហើយចិនបានគេហៅថាទំនប់ភារ៉ាល់?

ដាន : បាទ!
 ឈុនលី : ជាប់តាំងពីដើមមកម្ល៉ឹង?
 ដាន : បាទ!
 ឈុនលី : ចុះអ្នកណាអ្នកគ្រប់គ្រងតំបន់នេះអីម្ល៉ឹង មេធំ?
 ដាន : តំបន់នេះខ្ញុំមិនដែលដឹងគេទេ គេហៅតំបន់ដប់ប្រាំ ហួស!តំបន់ប្រាំ ។
 ឈុនលី : ចុះ តារាល់ ហ្នឹងឋានៈអីគេ?
 ដាន : គាត់នោះឋានៈគាត់ប្រហែលជាគាត់ក្តាប់ចល័ត ។
 ឈុនលី : រស់ ញឹម ហ្នឹង?
 ដាន : អត់ដឹងដែរ អត់ដឹងថាអ្នកណាក្តាប់ទេដឹងតែឃុំ ស្រុក ឃុំ ហើយនិងសហករណ៍ ។
 ឈុនលី : មេសហករណ៍អ្នកណាគេ?
 ដាន : មេសហករណ៍នៅនេះឈ្មោះ តាចាប ។
 ឈុនលី : តាចាប?
 ដាន : បាទ!តាចាប សព្វថ្ងៃគេចាប់សម្លាប់គាត់អស់ហើយ ។
 ឈុនលី : គាត់ហ្នឹងពួកពាយ័ព្យហ្នឹង?
 ដាន : បាទ!សម្លាប់នៅភ្នំ...(ស្តាប់អត់បាន) ។
 ឈុនលី : សម្លាប់ហ្នឹងដោយសារអ្នកណាសម្លាប់?
 ដាន : ពួកគ្នាគាត់ ។
 ឈុនលី : និរតី?
 ដាន : បាទ!និរតីគ្នាគាត់
 ឈុនលី : ឆ្នាំណាទៅ?
 ដាន : ទេ គាត់ស្លាប់ដូចជាខ្មែរឆ្នាំ៧៧ ៧៧ ៧៧ ៧៨ព្រោះយើងដូចថាយើងដិតអា...
 ឈុនលី : ចុះ តាក្រក?
 ដាន : តាក្រកក៏គ្នាគាត់ ។
 ឈុនលី : គាត់ឋានៈអីគេ?
 ដាន : គាត់មេឃុំ ។
 ឈុនលី : មេឃុំ?
 ដាន : បាទ!

ឈុនលី : គណៈឃុំព្រះនេត្រព្រះ ?
 ដាន : បាទ! គណៈឃុំព្រះនេត្រព្រះ ហើយ តាម៉ាន់ នោះគណៈស្រុក ។
 ឈុនលី : តាក្រក ហ្នឹងកាចដែរ?
 ដាន : ហួស! កាចណាស់ ។
 ប៊ុនម៉ា : ខ្ញុំទៅលើកទំនប់ជាមួយ តាក្រក ។
 ឈុនលី : អីចឹង! ហើយដល់ពេលពូទៅលើកទំនប់ជាមួយ តារ៉ាល់?
 ដាន : បាទ! គាត់នៅប្រចាំការនៅអូររន្ទះបាញ់ ដូះគាត់នៅនឹងអូរ ។
 ឈុនលី : ដូះគាត់នៅហ្នឹងអូរ?
 ដាន : បាទ រន្ទះបាញ់ហ្នឹង ។ គាត់ធ្វើរោងស័ង្កសីណាស ហើយអាយើងនេះយើងកាប់ដើមឈើ បាំងស្មៅអត់ដែលមានសំពត់កៅស៊ូទេ ។
 ឈុនលី : ចុះតាយៀម របៀបដូចអនុភូមិហ្នឹង?
 ដាន : តាយៀម នោះគាត់ប្រធានសហករណ៍ តាយៀម ហ្នឹងគាត់ដូចប្រធានសហករណ៍ចិនដែរ ហើយបើ តាចាប នោះអត់ទេ ។
 ឈុនលី : តាចាប ហ្នឹង?
 ដាន : បាទ! ម៉ាយប់ៗ ចិនសឹងតែគាត់មិនដេកគាត់ដើរហើយសុទ្ធតែពួកអ្នកនេះហើយ ពួកនិរតី ពួកកំពង់ឆ្នាំង ។
 ឈុនលី : ចុះពូមានស្គាល់ យាយចែម ទេ?
 ដាន : យាយចែម មិនស្គាល់គាត់គណៈស្រុក ។
 ឈុនលី : គណៈស្រុក?
 ដាន : គណៈស្រុក ។
 ឈុនលី : ធំហើយចឹង?
 ដាន : បាទ! ធំ ។
 ឈុនលី : យាយចែម ហ្នឹងឋានៈធំជាង តារ៉ាល់ ទៀត?
 ដាន : បាទ! ទេ! យាយចែម ដូចជាគណៈស្រុកហើយ តារ៉ាល់ គាត់គណៈតំបន់ ។
 ឈុនលី : យាយចែម មកក្រោយទេហ្នឹង?
 ដាន : បាទ! យាយចែមគាត់មក...
 ឈុនលី : យាយចែម គាត់ខាងនិរតីហ្នឹង?

ដាន : បាទ!យាយបែប ជំនាន់កំពង់ឆ្នាំងពួកកំពង់ឆ្នាំង ។

ឈុនលី : កំពង់ឆ្នាំងហ្នឹងឈ្មោះអីពូ?

ដាន : កំពង់ឆ្នាំងនេះមានពួក ភាព្យ័ង ពួកអីដែលគេមកក្តោបក្តាប់ធ្វើប្រធានសហករណ៍ប្រធានអី នៅនេះ ។ បើនិយមកម្មនៃប្រធានសហករណ៍ដែរឈ្មោះអីដែរ នារីខ្ញុំ ។ នារីខ្ញុំ ហ្នឹងគាត់ នៅ... (ស្តាប់អត់បាន) ឆាប់នឹងនោះលួចអង្ករលួចអីលួចស្រូវលួចអីតែចាប់ហើយព្រលឹម ឡើង ហួស!អត់នៅទេ ចាប់ពីដូនច្រើនមកអាប្រធានសហករណ៍គេនៅលើគេវ៉ែចោល ។ គេវ៉ែចោលនាងឯងទៅមើលសព្វថ្ងៃគេកាសខ្ទេចខ្ទីតាមកុម្មុយស៊ីស្តិកម្ពុជាសុទ្ធតែខ្ទេចហើយ អាជ្ញាវសាលារៀនសុទ្ធតែចំណងធានភ្នែកហើយ ។

ឈុនលី : ពូឃើញគេវ៉ែទេ?

ដាន : បាទ!ដល់ក្រោយមកទៀតខ្ញុំឈប់នៅឆ្នាំ៧៨ គេឲ្យមកឡើងភ្នែកដល់ឆ្នាំ៧៩ ។ មកនេះអត់ចេះឡើងអីទេ ខ្ញុំឈប់តែរៀនមកបួសឈប់ពីបួសមកបានប្រហែល៦ខែសឹក មកគេចាប់ធ្វើទាហានដល់ពេលចប់ទាហានចប់នៅភ្នំពេញពេលខ្មែរក្រហមចូលមកភ្នំពេញ តែម្តង ។ ហើយវ៉ែអាជ្ញាវរទេះយើងអាជ្ញាវដែកចង់ចែងខ្សែយកទៅវ៉ែ ។

ឈុនលី : ម៉េចបានគេចាប់ទៅ?

ដាន : បើនិយាយទៅគ្រាន់តែយើងលួចដាំដំឡូងខ្លះឯង លួចដកដំឡូងមួយគេថាយើងខ្មាំងដឹងតែ ចាប់វ៉ែ ហើយហ៊ានតែក្មេងមួយទៅដកគេចាប់វ៉ែទាំងគ្រួសារហើយ ។ ថ្ងៃមុនពួកយើង អ្នកនៅពោធិ៍ចិនគុំមករកបងប្អូននៅខាងត្បូងគាត់នោះទៅភ្នំរាជមួយខ្ញុំ ពេលគាត់បរអូស នគ្គីលទៅជិតដើមពោធិ៍នោះគេហ្នឹងរូបតនិមេចព្យាពីក្បាលវាមកកាត់ឈប់ កាត់ឈប់គេ ដើរស្រោកមកគេថាឥឡូវគេដាក់និមេចព្យាគេបោះខ្សែឲ្យគាត់ ចងយកទៅវ៉ែទាំងថ្ងៃ ។ បងប្អូនមករកកាសខ្ទេចតែច្រលមកនៃនរកអត់ឃើញក៏ទៅវិញ ។ ហើយគាត់មួយ ទៀត... ។

ឈុនលី : អ្នកស្រុកណា?

ដាន : នៅច្រេស ។

ឈុនលី : ស្រែហ្នឹង?

ដាន : ច្រេសៗយើង ភូមិច្រេសយើងក្រាំងភ្នំក្រាំងអង្រ្កងជិតសំរោងនោះ ។

ឈុនលី : ប្តៅយសំរោងហ្នឹងហ្នឹង?

ដាន : សំរោងឯភ្នំពេញឯណោះ បើរឿងឯបរិញ្ញមិនបាច់ទៅភូមិនេះ ។

ឈុនលី : ចុះពូ យាយ ចៃម គាត់មកហ្នឹងមកជាមួយក្រុមនិរតីម៉ែហ្នឹងហ្នឹង?
 ដាន : បាទ! ចូលក្នុងក្រុមនិរតី ។
 ឈុនលី : ចឹងគាត់មកហ្នឹងជំនួស គាត់មកដល់មិនធ្វើគណៈស្រុក?
 ដាន : បាទ!
 ឈុនលី : គណៈស្រុកមុនអ្នកឈ្មោះអី?
 ដាន : គណៈស្រុកមុន គាម៉ែវ៉ាន់ គេចាប់ទៅហើយ ។
 ឈុនលី : គេចាប់មុនជាមួយ គាវ៉ាល់ ហ្នឹង?
 ដាន : បាទ! គេចាប់ជាមួយ គាវ៉ាល់ ជាមួយ គាក្រក ។
 ឈុនលី : មេឃុំឈ្មោះអី?
 ដាន : គាក្រក ។
 ឈុនលី : គាក្រក?
 ដាន : បាទ!
 ឈុនលី : គាវ៉ាល់ ហ្នឹង?
 ដាន : ប្រធានចល័ត គាត់ភ្ជាប់ចល័តម៉ាត់បន់ហ្នឹង គាត់មានសិទ្ធិម៉ាត់បន់ប្រាំហ្នឹងគាត់មានសិទ្ធិ
 ទាំងអស់ ។ ចាប់ពួកគាត់នៅភ្នំតាយោង ។
 ឈុនលី : តាយោង?
 ដាន : បាទ! តាយោងយើងភ្នំលាភហ្នឹង?
 ឈុនលី : នៅឃុំអីគេអាហ្នឹង?
 ដាន : នៅភ្នំលាភ ពីដើមតាយោងហ្នឹងមានកុមកមួយដែរសំរាប់ដាក់កម្មាភិបាល ។
 ឈុនលី : ឥឡូវនៅទេ?
 ដាន : មិនដឹងយ៉ាងណាបាត់អស់ហើយដឹង បើប្រជាជនគេកាសកាយធ្វើកន្លែងធ្វើផ្ទះធ្វើសំ
 បែន ។
 ឈុនលី : ប្រជាជនចាប់ផ្តើមទៅកាសនៅពេលណា?
 ដាន : ពេលប្រហែលជាយើងចប់៧៩ ។
 ឈុនលី : អាហ្នឹងនៅលើភ្នំហ្នឹង?
 ដាន : បាទ! គេដាក់កុកនៅលើភ្នំ ។
 ឈុនលី : ចុះម៉េចបានឮដឹងថាគេយកទៅសំលាប់ចឹង?

ដាន : ចុះបើអ្នកទោសទាំងប៉ុន្មានយកទៅតាយោង តាយោងជាកន្លែងកុក ។

ឈុនលី : ជិតប្តូរ ឆ្ងាយ ។

ដាន : ឆ្ងាយ អាជ្ញវយ័យទៅតាមជ្រុំសៀមរាបនេះគេហៅភ្នំលាភ មើលទៅទាងត្បូង ។

ឈុនលី : មើលទៅឃើញភ្នំហ្នឹង?

ដាន : បាទ!ភាគច្រើនត្រូវតែយកទៅដាក់នៅភ្នំតាយោងដឹងតែទៅហើយ អាហ្នឹងកុកដូចជា ខតហរណ៍ថា ខ្ញុំអីចឹងខុសភ្លាមគេយកទៅវែចោលភ្លាម តែបើកម្មាភិបាលបើខុសគេយក ទៅរៀនសូត្រ ហើយប្រជាជនយើងម៉ាចំនួនទៀតថាទៅដឹកអំបិលដឹងថាស្រេចហើយ ។ ដឹកអំបិលដឹកអង្ករដឹកអីដឹងតែស្លាប់ហើយ ។ ប្រជាជនយើងមកពីភ្នំពេញដឹងតែចង់ទាំង ខ្សែទៅវែស្មើណាក៏វែដែរ ហើយបើកម្មាភិបាលគេយកទៅគរក្នុង ។

ឈុនលី : អ្នកស្រុកយើងយកទៅវែចោលនៅហ្នឹងទៅ?

ដាន : បាទ!មានឆ្ងាយអីនៅជិតភូមិនេះ ។

ឈុនលី : ចឹងយាយបែបគាត់មកហ្នឹងជំនួសអ្នកណាខ្លះទៅ អ្នកណាគេគណៈឃុំ?

ដាន : ឃុំនេះកាល យាយបែប គាត់មក ភាក្រក គេអត់ទាន់ដកទេព្រោះអីអាហ្នឹងគេលាក់ការ ផ្ទៃក្នុងបស់គេ គេដកមួយចេញសិនគេទុកមួយនៅសិនទៅណាស ។ ដល់ក្រោយមក ភាក្រក ចុងបញ្ចប់គេចាប់ភាក្រកទៅ ។ ដក ភាក្រកទៅដិតដល់អាយើងឲ្យរៀនណាមអី មកអាហ្នឹងបាន ភាក្រក ហ្នឹងគេចាប់ផ្តើមចាប់ពីពេលនោះទៅ ។ ហើយពេលចាប់ ភាក្រក ទៅពួកខ្ញុំក៏អត់ហ៊ាននៅដេកដូះដែរនាំគ្នារត់ព្រោះយប់ឡើងវាភៀរពួកមេក្រុម មេកងមេអីឡើងទៅក្នុងកូនខ្លែង ដល់ទៅនោះវេទនាទៀតមេក្រុមម៉ាចំនួនរត់មកវិញមក ដល់តែរត់មកទៅ ទាំងគេទាំងខ្ញុំចុះពួកយប់ឡើងរៀនណាមក៏មកហើយវាក៏មកដែរ វាមកវាមកចាប់ភៀរយើងយកទៅ ។ ពួកមេក្រុមដែលមកគេថាទៅអត់រួច វាទ័ពវាប្រុង ទៅថែអត់រួច វាទ័ពវាប្រុងទៅថែអត់រួចទល់នឹងទាហានខ្មែរយើងណាសិរូមក វាត្រូវ យកយើងទៅដាក់នៅមុខ គេឲ្យយើងទៅចិនទៅដើម្បីទាហានខ្មែរយើងឃើញប្រជាជនអត់ ហ៊ានបាញ់ណាស ចិនមិនដែលហ៊ានដេកអីទេបួនដប់យប់ដឹងថារៀនណាមគេឡើងមកតាម សៀមរាបគាត់ដប់អីហើយ បានអ្នកស្រុកហ៊ានដេក ពេលដែលខ្ញុំរត់មិនដែល បានដេកដូះ ទេ ។

ឈុនលី : ចុះពួកមេអត់បានទៅធ្វើនៅទំនប់ក្រពាំងប្លូចឹង?

ដាន : ព្រោះខ្ញុំទៅនៅជាប់ វាមានពីរផ្នែកចល័តពួកខ្ញុំនេះគេហៅចល័តតំបន់ ហើយចល័តតំបន់ ហ្នឹងនៅយើងទំនប់កំបោរស្រះដល់ពួកគ្រពាំងថ្មគេហៅចល័តពួកស្រុក និងពួកឃុំ និងសហករណ៍ ។

ឈុនលី : ស្រុក ឃុំ សហករណ៍ហ្នឹងទៅគ្រពាំងថ្ម?

ដាន : បាទ! ទៅគ្រពាំងថ្ម ។

ឈុនលី : ហើយចល័តតំបន់ហ្នឹងនៅលើកក្នុងស្រុក ។

ដាន : បាទ! តំបន់នៅតាមនេះ អាកន្លែងណាដែលតំបន់គេត្រូវការគេយកពួកតំបន់នេះទៅចល័ត ។

ឈុនលី : សុទ្ធតែប្រុសៗ ឬយ៉ាងម៉េច?

ដាន : ប្រុសស្រីដូចគ្នាទាំងអស់កូនក្មេង ។

ឈុនលី : ចុះកំណត់យ៉ាងម៉េច អ្នកថ្មីអ្នកចាស់ឬយ៉ាងម៉េច?

ដាន : បាទ! ដល់ពេលនោះយើងមកលើកដំបូងនេះគេអត់មាន សុទ្ធតែពួកអ្នកថ្មីហើយ បើសិនជាអ្នកចាស់គឺឡើងដល់ប្រធានកង ។

ឈុនលី : ហើយបើអត់បានឡើងប្រធានកងទេទៅខាងគ្រពាំងថ្មគេហៅចល័តស្រុកអីហ្នឹង?

ដាន : បាទ! អ្នកដែលទៅជាប្រធានកងគេហៅកងរយៗ ហ្នឹងសុទ្ធតែអ្នកមូលដ្ឋានទេ បើយើងមកពីភ្នំពេញគឺយើងកូនចៅគេទាំងអស់ ។

ឈុនលី : អីចឹងទៅលើប្រឡាយ តារាវល់ ហើយកំបោរស្រះហ្នឹងដូចគ្នាឬផ្សេងគ្នា?

ដាន : ដូចគ្នា ។

ឈុនលី : ពីរហ្នឹងឈ្មោះដូចគ្នា?

ដាន : បាទ!

ឈុនលី : ចុះម៉េចក៏គេហៅអីចឹង?

ដាន : គេជាប់តាំងពីសម័យប័ណ្ណមកគេហៅទំនប់ តារាវល់ៗ ចឹងណាសព្វោះ តារាវល់ គាត់កាន់កាប់នៅនោះ ទំនប់ខ្លាំង ។

ឈុនលី : ខ្លាំងហ្នឹងខ្លាំងត្រង់ណាវិញ?

ដាន : គាត់ហ្នឹងបើថាគាត់ត្រូវឲ្យវែងៗ អត់មានថាប្រកែក គ្រាន់តែទំនប់ យើងបិទអូរគាត់ដាក់ឲ្យលក់ដំបីថ្លៃឲ្យរួច បើមិនរួចទេគាត់ដកចេញបើកទុកតែប៉ុន្មានកងឲ្យលើកទៅ គាត់អត់មានថែមទេ គាត់ដកចេញគាត់បញ្ឈប់ខ្លាំង បើថាត្រូវវែងៗ បើថាត្រូវដង្ហើម៉េច ធ្វើម៉េច

ចេញ។ ភារ៉ាល់ កាចអ្នកណាមួយដែលជាទេ នៅចល័តព្រៃតែ ភារ៉ាល់ ខ្លាចទាំងគេទាំង
ខ្ញុំ។

ឈុនលី : ភារ៉ាល់ ហ្នឹងខ្មែរទេតើហ្នឹង?

ដាន : ខ្មែរយើង។

ឈុនលី : អ្នកស្រុកហ្នឹងដែរហ្នឹង?

ដាន : ភាគមិនមែននៅស្រុកយើងទេ នៅតំបន់ស្រុកយើងនេះអត់មានអ្នកណាធ្វើភ្នំនាទី
និយាយទៅស្រុកយើងនេះគេថាតំបន់១៧មេសា។

ឈុនលី : ចឹងអ្នក១៧មេសា ប្រជាជនថ្មីត្រូវទៅលើកទំនប់ដូចពូដែរ?

ដាន : បាទ!

ឈុនលី : អត់មានអ្នកចាស់ទេ?

ដាន : អត់ទេ។

ឈុនលី : អ្នកចាស់គេជម្លៀសចេញដូចម្តេចមីចឹង?

ដាន : បាទ! អ្នកចាស់ដូចជា និយាយរួមអ្នកភូមិនេះគេចាត់ចឹងណាស់ ប្រជាជនចាស់ប្រជាជនថ្មី
នៅនឹងភូមិទេហបានន័យថាប្រជាជនថ្មី ហួសប្រជាជនចាស់ ហើយដល់ពេលពួកខ្ញុំមកពី
ខាងនោះមកដូចជាប្រជាជនជម្លៀសនៅនេះច្រើនណាស់...ក៏នៅជើងភ្នំនេះក៏នៅច្រើនណា
ស់ស្មុំតែអ្នកថ្មី។ ពួកយើងអ្នកថ្មីនេះទៅតាមតំបន់ អ្នកមូលដ្ឋាននេះគេឲ្យទៅខាងត្រពាំង
ថ្ម ហើយក្រោយមកទៀតយើងប្រមូលចេញអស់ពីត្រពាំងថ្មពីអីអស់ហើយបានគេឲ្យចាប់
ផ្តើមធ្វើចំការម្តង។ ធ្វើចំការខ្ញុំទៅកាល់នៅត្រពាំងកក់នេះ៧ម៉ែត្របួនជ្រុងគេឲ្យធ្វើម៉ា
នៃ អាកល់ប៉ុន្មាន ណោះ៧ម៉ែត្របួនជ្រុងកាល់។

ឈុនលី : កាល់ធ្វើអី?

ដាន : កាល់ធ្វើចំការបានកើតជាចំការដូចសព្វថ្ងៃ។

ឈុនលី : កាលនោះគេដាំអីគេពូ?

ដាន : ចំការនោះមានអីទេ មានដាំដំឡូងមីអីណាស់ ដាំតែដំឡូងមី។ យើងដាំដំឡូងមី ដាំមែន
តែមិនដែលបានហូប។ អ្នកថ្មីមកនេះសាបច្រើនណាស់។

ឈុនលី : ពូមានជីនរឿងត្រពាំងថ្មហ្នឹងអ្នកណាអ្នកចាត់ចែងឲ្យធ្វើ? ត្រពាំងថ្មហ្នឹងគេធ្វើមុនពេល
យាយចែម មកទៀតហ្នឹង?

ដាន : បាទ! មុនៗ យាយចែម។

ឈុនលី : ចុះអ្នកណាចាត់ចែងឲ្យធ្វើ?
 ដាន : កាលពីជំនាន់ តាម៉ោង តាម៉ោង ចៅហ្វាយស្រុកមុនណាស់ គាត់មុនយាយចែម ។
 ឈុនលី : ចឹងគាត់អ្នកងើមកំនិតឲ្យធ្វើ?
 ដាន : បាទ!
 ឈុនលី : ហើយមានជំនួយការមកពីណាណីជួយទេ?
 ដាន : អត់ទេ ។
 ឈុនលី : មានវិស្វករមកជួយកូសប្លង់កូសអីអត់?
 ដាន : អត់ទេ ប្រើកំលាំងផ្ទាល់កំនិតរបស់គាត់ ។ កំនិតពី តារាវាល់ តែមានម្នាក់ទៀតជា បើ យើងនិយាយមកសព្វថ្ងៃគាត់ជាសាស្ត្រាចារ្យ ។ គាត់ហ្នឹងអ្នក តារាវាល់ ថាលើកទំនប់ពី នេះទៅកំបោរគាត់ហ្នឹងអ្នកតំរង់តែម្តង គាត់អត់យកអីទេតំរង់តែភ្នែកខ្លួនគាត់ តំរង់ភ្នែក គ្រង់ភ្នឹង ដោតឈើពីនេះទៅដាក់ប្តូរស្រីចងក្រហាយើងទៅគាត់អ្នកតំរង់គាត់អ្នកតំរង់ឲ្យអ្នក កាន់បង្កោល ។
 ឈុនលី : គាត់អ្នកវាស់វែងម៉េច?
 ដាន : បាទ! អត់មានវិស្វករណាមកទេ ។
 ឈុនលី : ចុះដល់ពេលអាជំនេះ ត្រូវពង្រឹងឬ?
 ដាន : ត្រូវពង្រឹងក៏អត់មានវិស្វករណាមកដែរ ។
 ឈុនលី : តាម៉ោង ហ្នឹង?
 ដាន : បាទ!
 ឈុនលី : ម៉េចបានឮដឹងថា តាម៉ោង អ្នកវាស់វែង?
 ដាន : ចុះគាត់គណៈស្រុកព្រះនេត្រព្រះ បើនិយាយទៅតាមខ្ញុំគិតដែលថាតាមកំនិតគាត់ធ្វើអីចឹង គេចង់ធ្វើអាសំណង់ទឹក សំណង់ទឹកដូចភ្នំកូនខ្មែរ បើយើងនិយាយទៅអាហ្នឹងមិនមែន គោលដៅវាប្រុងធ្វើអីទេ គឺពេលមានបញ្ហាគឺគេរត់ទៅព្រៃនោះគេប្រុងទឹកស្រួច ដូច តា ម៉ុក គាត់ទៅនៅអន្លង់វែងចឹងឃើញទេ គាត់មិនមានស្រះទឹកស្រួច ។ ព្រៃកូនខ្មែរ ហ្នឹងផ្តល់សណា ។
 ឈុនលី : ប្រហែលប៉ុន្មានហិចតាទៅ?
 ដាន : ប្រហែលម្ភៃសាមសិរហិចតា ។
 ឈុនលី : ប៉ុន្តែអាត្រូវពង្រឹងឬហ្នឹងធំទេ?

ដាន : បាទ! ត្រពាំងថ្មហ្នឹងធំ ។

ឈុនលី : បណ្តោយទទឹងប៉ុន្មានពូជីនទេ?

ដាន : អត់បានដឹងទេ តែយើងមើលពីលើទៅឆ្ងាយណាស់ ។

ឈុនលី : ដាច់កន្ទុយភ្នែក?

ដាន : ដាច់កន្ទុយភ្នែក តែគ្រាន់តែថាមានរាក់មានជ្រៅ កន្លែងណាដែលគេកកយដឹកយកដីដាក់
ទំនប់នោះវាជ្រៅ អាកន្លែងណាដែល... កណ្តាលរាក់វិញ ជ្រៅតែជើងទំនប់ទេ ។ ខ្ញុំ
ប្រឆាំងត្រឹមក លេចក្បាល ។ បើទៅឆ្ងាយទៅទៀតរាក់ព្រោះដូចវាបិទទៅយកទឹក... ។ បើ
គាមខ្ញុំគិតទៅប្រហែលជាកាលនោះ អើបើយើងនិយាយទៅថាសម័យគេនោះ... ។

ប៊ុនម៉ា : បើនិយាយពីទទឹងបណ្តោយអត់អ្នកណាដឹងទេ បើយើងខ្លួនគេ គេឲ្យលើកចេះតែលើកទៅ

ឈុនលី : បើគិតទៅចាប់ផ្តើមធ្វើពីពេលណាមកអានត្រពាំងថ្ម?

ដាន : ទេ ត្រពាំងថ្មចាប់ផ្តើមពេលវាចូលមកនៅនេះតែម្តង ចាប់ផ្តើមលើកអាទំនប់នេះ...៧៧ ។

ឈុនលី : ពេលហ្នឹង យាយបែម មកនៅ?

ដាន : នៅទេ យាយបែម គាត់មកប្រហែលម៉ារយៈក្រោយ ។

ប៊ុនម៉ា : ខ្ញុំនៅជាមួយ គាញ៉ាន ទៅលើកទំនប់នៅគោករំចេកឆ្នាំ៧៦ ៧៦ខ្ញុំទៅត្រពាំងថ្មបានប្រ
ហែលដិតម៉ាខ្ញុំមកវិញ ខ្ពស់៧៧ហើយត្រពាំងថ្ម ។

ឈុនលី : ហើយមិនទៅនោះសភាពការណ៍ម៉េចខ្លះទៅមិន អត់ទាន់ធ្វើដឹងណាហ្នឹង?

ប៊ុនម៉ា : អត់ទាន់ធ្វើអីទេ ។

ឈុនលី : នៅវាលនៅឡើយទេ?

ប៊ុនម៉ា : ហ្នឹងហើយនៅវាល ចាប់ផ្តើមធ្វើ ។

ឈុនលី : ចាប់ផ្តើមធ្វើ ហើយគេជម្លៀសទៅហ្នឹងប៉ុន្មាននាក់ទៅ?

ប៊ុនម៉ា : គេជម្លៀសក្នុងនេះទៅច្រើនណាស់នាង អត់បានចាំទេ ទៅសេរីពួកខ្ញុំណាស់ ។

ឈុនលី : ប្រហែលប៉ុន្មាននាក់ទៅ?

ប៊ុនម៉ា : ប្រហែលសាមសិបនាក់ ។

ឈុនលី : តិចម៉្លេះ?

ប៊ុនម៉ា : ចុះមិនមែនមានតែក្នុងយើងឯណា ។

ឈុនលី : ដល់ពេលយើងទៅដល់សរុបចូលគ្នាប៉ុន្មានទៅ?

ប៊ុនម៉ា : បំបែក គេអត់មានឲ្យនៅជុំគ្នាទេ ។ មនុស្សនៅកន្លែងនោះនស?

ឈុនលី : ចាំ!ពេលដែលមីនទៅកន្លែងត្រពាំងថ្មប្លឺន អ្នកដែលទៅធ្វើការជាមួយមីន អ្នកផ្សេងទៀត
ប្លឺនណាស ។

ប៊ុនម៉ា : មនុស្សប្លឺនទេប្លឺនអីយ មិនដឹងប្លឺនទេ ។

ឈុនលី : រាប់មីនទេ?

ប៊ុនម៉ា : រាប់មីនរាប់ពាន់ ខាប់គ្រឹស ។

ដាន : គេប្តូរ គេប្តូរវេនគ្នាណាសថាឥឡូវគេបញ្ឈប់មេភូមិថាយកកំលាំងប្លឺនប្លឺនអ្នកទៅហើយ
កំណត់ប្លឺនគេត្រលប់មកបរិញ្ញា មិនមែនថាគេកំណត់ឲ្យយើងទៅលើសតែម្តងទេណាស
នេះពួកមូលដ្ឋានណាស ។ បើថាយើងអ្នក វាទៅឯណោះវាចំហអ្នកមូលដ្ឋានចំរុះអ្នកថ្មី ។

ប៊ុនម៉ា : ដូចថាខ្ញុំទៅម៉ាខែចឹងខ្ញុំមកវិញហើយ ត្រូវយកនាងឯងទៅម្តង ។

ឈុនលី : ចុះមីនទៅវិញទៀតទេ?

ប៊ុនម៉ា : អត់បានទៅទេ ។

ឈុនលី : មកតែម្តងៗទេ?

ប៊ុនម៉ា : ប្លឺនឯងមកតែម្តងទេ?

ឈុនលី : ហើយទៅដំបូងគេបែកប្លឺនមែត្រទៅម្នាក់?

ប៊ុនម៉ា : ម្នាក់ម៉ាមែត្រគឺប ។

ឈុនលី : ម៉ាមែត្រទេ?

ប៊ុនម៉ា : ប្លឺនឯង ។

ឈុនលី : មិនមែនបីមែត្រទេ?

ប៊ុនម៉ា : ទេ ក្រុមខ្ញុំម្នាក់តែម៉ាមែត្រទេ ។

ឈុនលី : អាប្លឺនយ៉ាងម៉េចអ្នកណាបីមែត្រអ្នកណាម៉ាមែត្រអីចឹងទៀត?

ប៊ុនម៉ា : ប្លឺនឯង បែកតាមក្រុម ។

ឈុនលី : ចុះហេតុអីក្រុមមីនបានតិចជាងគេ?

ប៊ុនម៉ា : ក្រុមមីនគ្នាតិចទៅវាសំបូរអ្នកល្អិតៗ មនុស្សតូចណាស ម្នោះហើយគេដាក់តាមមនុស្ស
តូចនោះម្នោះហើយគេដាក់តាមមនុស្សតូចហើយ ពួកខ្ញុំអីអត់ទាន់ធំទេកាលនោះ ។

ឈុនលី : ម៉ាមែត្រគឺប?

ប៊ុនម៉ា : ម៉ាមែត្រគឺបគេឲ្យយើងដែរ ។

ឈុនលី : អាប្លឺនគេកិតម៉េច ទទឹងបណ្តោយប្លឺន?

ប៊ុនម៉ា : ម៉ាម៉ែត្រគឺបបួនជ្រុង ។
 ឈុនលី : ទទឹងម៉ាម៉ែត្រ បណ្តោយម៉ាម៉ែត្រ ជំរៅ? .
 ប៊ុនម៉ា : ជំរៅម៉ាម៉ែត្រ ។
 ឈុនលី : ជំរៅម៉ាម៉ែត្រដែរ?
 ប៊ុនម៉ា : បាទ
 ឈុនលី : ចុះមានអ្នកខ្លះបីម៉ែត្របីជ្រុងដែរអត់?
 ប៊ុនម៉ា : បីម៉ែត្រមាន ។
 ឈុនលី : អ្នកធំៗ ?
 ប៊ុនម៉ា : ប្តឹងឯង ខ្ញុំធ្វើម៉ាម៉ែត្រគឺបហើយអីចេះ ស្តែកឡើងឡើងកន្លះម៉ែត្រទៀត ខានស្តែកឡើង
 ឡើងកន្លះទៀត ។ បើសិនជាយើងរែកអត់រួច គេធ្វើបាបយើង ។
 ឈុនលី : ធ្វើម៉េច?
 ប៊ុនម៉ា : គេបញ្ជាយើងស្រេចតែគេស្រែកសំឡូតប្រមាថយើង ។
 ឈុនលី : ធ្វើដល់យប់?
 ប៊ុនម៉ា : ប្តឹងឯង ។
 ឈុនលី : ហើយម៉ែនដែលធ្វើដល់យប់ទេ?
 ប៊ុនម៉ា : ធ្វើដល់ម៉ោង៧ ម៉ោង៨អីរួចហើយ ។
 ឈុនលី : ម៉ែនធ្វើរួចដែរ?
 ប៊ុនម៉ា : រួច ដល់រួចហើយឡើងទៅហូបបបរ គេវាល់ ។
 ឈុនលី : ឲ្យហូបបបរទេមិនមែនហូបបាយទេ?
 ប៊ុនម៉ា : ហូបបបរ កន្លែងខ្ញុំហូបបបរ ហូបបបរក៏វាល់ម៉ាកូនបានចង្កីហែចែកគ្នា ។
 ឈុនលី : បបរខាប់ឬរាវ?
 ប៊ុនម៉ា : បបររាវ
 ដូចជាដប់កំប៉ុងអីចឹងក្នុងគ្នា៣០ នាក់ក៏ហូបទៅ១០ កំប៉ុងប៉ុណ្ណោះឯងអត់មានបាយលើសពី
 នោះទេ ។
 ឈុនលី : បបរដប់កំប៉ុង៣០ នាក់?
 ប៊ុនម៉ា : នោះឯង បបរវាល់ចែកគ្នាបើម៉ាវែកម៉ាវែកដូចគ្នាពីរវែកៗទាំងអស់គ្នា ។
 ឈុនលី : ហើយបាយម្ហូបអីគេ?

ប៊ុនម៉ា : គេមានប្រហុក គេមានកូនត្រីគេយកមកពីអីយកមកឲ្យយើងហូបបបរហ្នឹងឯង មិនដែល
ស្គាល់ជាតិសម្បទេ មិនដែលស្គាល់ជាតិសម្បទាជាតិសាច់យ៉ាងណា បើពន្លឺត្រីនិងប្រហុក
មានមិនដឹកមកពីណាទេ ។

ឈុនលី : អីចឹងមីងនៅក្នុងកងគេហៅកងចល័តស្រុកហ្នឹង?

ប៊ុនម៉ា : ចល័តស្រុក កងចល័តស្រុកតែដូចគេកាម៉ង់កំលាំងយើងពីនេះណាស់ ដឹងថាគេធ្វើពីនោះ
អត់រួចគ្នាភិបត្តកាម៉ង់កំលាំងយើងទៅតាមភូមិហ្នឹងឯងយកទៅប្រមូលគ្នាធ្វើការ ។ ភ្ញៀវ
នោះនាងអើយ! ដេកត្រាំទឹកត្រាំភក់ ។

ឈុនលី : មានទឹកហូបគ្រប់គ្រាន់ទេនៅនោះ?

ប៊ុនម៉ា : ទឹកមានហូបនោះឯងទឹកដែលយើងដឹកធ្វើទំនប់ ។

ឈុនលី : ចុះក្រែងគេចែកទេតើហ្នឹង?

ប៊ុនម៉ា : ហ្នឹងហើយគេចែក ទឹកភ្ញៀវទឹកអី ។

ឈុនលី : គេចែកប៉ុណ្ណា?

ប៊ុនម៉ា : ទឹកក៏គេចែក ប៉ះណាក៏គេដងឲ្យយើងម៉ាកូនពែនប៉ុណ្ណោះមក ប៉ះណាក៏វាល់ស្ទាបព្រា ។

ឈុនលី : ប៉ុន្មានស្ទាបព្រា?

ប៊ុនម៉ា : បានម្នាក់បីស្ទាបព្រាបួនស្ទាបព្រា ។

ឈុនលី : ហូបម៉េចឆ្កែតទៅ?

ប៊ុនម៉ា : នោះឯង ហូបមិនឆ្កែតទេ រវេទនាណាស់ ។

ឈុនលី : ចុះមានម្តងទឹកដែរអត់?

ប៊ុនម៉ា : ទឹកក៏ម្តងតាមក្រឡេកក្រឡុកដែលយើងត្រាំទឹកហ្នឹងហើយ ដូចថាយើងដេកចិនវាលស្រែ
មានទឹកដក់ចិនក៏ម្តងទៅណាសតាមក្រឡេកក្រឡុកហ្នឹង ។

ឈុនលី : តិចតួចហ្នឹង?

ប៊ុនម៉ា : បា! ចេះតែម្តងទៅ ប៉ះណាពីរបីថ្ងៃបានម្តងម្តង ។ ទៅលើកទំនប់ចិនទៅភ្ញៀវទឹកសើមក៏
ជ្រាស់ទៅដេកទៅណាស នាំគ្នាដេកទៅ ។

ឈុនលី : អត់មានចែទេ?

ប៊ុនម៉ា : ចែថាភ្នែក និយាយទៅទឹកភ្នែកណាសនាង! រែកមិនរួចទេខ្ញុំកាលនោះភ្នែកជាងគេ ។

ឈុនលី : មីងភ្នែកជាងគេហ្នឹង?

ប៊ុនម៉ា : ភ្នែក មិនបានធំបានចិតដូចសព្វថ្ងៃទេ ។

ឈុនលី : ហើយគេឲ្យមកលេងដូះអីអត់ទេ?

ប៊ុនម៉ា : អត់ឲ្យទេ អត់ដែលឲ្យមកលេងឃើញមុខម៉ែឪយ៉ាងណាអត់ឲ្យ បើគេបញ្ជាឲ្យទៅបាន ។
បើយើងទៅម៉ាខែអីចេះដឹងតែម៉ាខែ ។

ឈុនលី : ចុះអ្នកណាអ្នកមើលការខុសត្រូវនៅនោះមិនទំនប់ហ្នឹងធំអីចឹង?

ប៊ុនម៉ា : ទំនប់នោះធំណាស់ កាលនោះនៅតូចមិនចាំមិនបានទេ មិនដឹងរឿងអីហ្នឹងគេទើងតែគេឲ្យ
ធ្វើចេះតែធ្វើប៉ុណ្ណោះឯង ។

ដាន : គ្មានអ្នកណាហ៊ានសួរអីទេ ពួកខ្ញុំនេះដឹងដោយសារព្រលឹមឡើងគាត់ប្រកាសមេក្រូហើយ ។

ឈុនលី : អ្នកណាគេអ្នកប្រកាសពូ?

ដាន : គាវាល កាលគាត់នៅនេះ ។

ឈុនលី : គាត់ប្រកាសខ្លួនឯងម៉ែងហ្នឹង?

ដាន : បាទ!គាត់ប្រកាសខ្លួនឯង គេចាក់ឲ្យក្រោកពីព្រឹក ម៉ោង៦ឡើងដឹងតែក្រោកហើយ ។
ហើយបើគាត់ទៅសំរាកប្រជុំហើយណាស់ គាត់ហៅបុគ្គលិកទាំងអស់មកប្រជុំថាប្រជាជន
ថ្មីអ្នកណាដែលមានអ្នកណាដែលចង់ធ្វើការធំដុំហ្នឹងកុំឲ្យចង់ណាស់ ។ ការឆរយើងក្រដាស
បិចយើងក៏ដងចប ក្រដាសក៏ដី គាត់និយាយអីចឹង អត់មានថាចង់...ហួស!មានដែរមាន
ម៉ាចំនួនដែលចង់ទៅ ខ្លះចង់ទៅខាងខ្ពស់និយម ខ្លះចង់ទៅខាងអីផ្សេងៗ ។ ចង់ទៅគេហៅ
ទៅមែន ឡើងទៅគេយកទៅវ៉ែចោលនៅនឹងជិតមាត់ស្ទឹងយើងអន្លង់សារយើងនេះដុបអា
ព្រៃបោះយើងអស់ពីរម៉ក អ្នកដែលចង់ទៅធ្វើការទៅភ្នំពេញវិញ ។

ឈុនលី : អាហ្នឹងគេសួរពេលប្រជុំហ្នឹង?

ដាន : បាទ!គេហៅមកសួរដូចសួរខ្ញុំចឹងថាឥឡូវមិត្តណាធ្វើអីខ្លះ? ខ្លះក៏លើកដៃគេសួរថាមិត្តឯង
ទៅខាងអី? ថាខ្ញុំទៅខាងភ្នំពេញយកក៏ខាងបើកក៏ ។ ចឹងគេថាស្អែកម៉ោង៧មកចាំនៅ
កន្លែងអាយើងពីកំបោរស្រះមកអូរនេះបាញ់ រោងគាត់នៅនោះ ក្រាក់ទំរទៅចាំទៅដឹក
យកទៅ ឡើងទៅៗវ៉ែចោលនៅជិតអន្លង់សារហ្នឹង ។

ឈុនលី : មានអ្នកណាដឹងរឿងនោះទេភ្លាមៗហ្នឹង?

ដាន : ដឹងរឿង ។

ប៊ុនម៉ា : ពូដឹងទេ?

ដាន : បាទ!ដឹង ។

ឈុនលី : ហេតុអីបានពូដឹង?

ដាន : អាអ្នកដែលនៅតាមភូមិជាពិសេសអ្នកទៅកាប់អុសនៅចល័តវាលើញ ។

ឈុនលី : ឃើញខ្មោចហ្នឹ?

ដាន : បាទ! ឃើញខ្មោច ។

ឈុនលី : អត់កប់ទេ?

ដាន : ចុះរណ្តៅគេធំគេអត់ទាន់កប់នោះគេទុកឲ្យបានច្រើន ។

ឈុនលី : អីចឹងមិនវៃហើយដាក់ចោល ទៅមើលទៅឃើញ?

ដាន : បាទ! វាមានបានគិតថាយើងនេះអី វាបានតែវៃចោលហើយវាវៃទៅអត់គិតថាយើងខ្លាច អាហ្នឹងធ្វើឲ្យយើងអ្នកក្រោយៗ វាខ្លាច ។

ឈុនលី : បាក់ស្បាត!

ដាន : បាទ! បាក់ស្បាត ហើយខ្ញុំឃើញទាំងនោះទៀត គាត់ហ្នឹងអ្នកលក់កុយទាវអីដូរអង្កុ ស្នួលអីណោះ ។ គាត់លើកដៃឡើង គាត់ថា គាត់សួរថា តាឯងខាងអី? គាត់ថាបើកឡាន! អីចឹងចាំទៅបើកឡានឲ្យខ្ញុំ ខ្ញុំនៅឡានមួយ ។ តានោះគាត់ស្មានតែរួចខ្លួន ។

ឈុនលី : អីចឹងតាហ្នឹងទៅបើកឡានមែន?

ដាន : ទេ អត់ទេគាត់មិនបានយកទៅណាទេ បើកឡានបើកអីព្រោះតានោះគាត់ចាស់ទៅហើយ យកគាត់ទៅធ្វើវែកដីដែរ ។ ដុតពីនោះទៅអត់អីទេ ក្មេងចាស់ដូចជាធ្លាប់ចល័តដុំខ្ញុំធ្លាប់ ដេកជុំគ្នាណាសប្រាប់ថាកុំចង់ទៅអី គេថា មិនដែលមាន សម័យនេះគេយកអ្នកបើករទេះ គោទៅបើកកប៉ាល់ហោះទេ ទៅដឹងតែឆាប់ហើយ ។

ឈុនលី : ពូកាលនោះរៀនបានថ្នាក់ទីប៉ុន្មាន?

ដាន : ថ្នាក់ទី៦ រៀនអីស្រុកបានថ្នាក់ទី៦ ។

ឈុនលី : ហើយសព្វថ្ងៃធ្វើក្រុម?

ដាន : បាទ!

ឈុនលី : ក្រុមថ្នាក់ទីប៉ុន្មាន?

ដាន : អត់ទេ សព្វថ្ងៃនាយក ។

ឈុនលី : ហួស! នាយក?

ដាន : ប្រាំសាលា ប្រាំភូមិ ។

ឈុនលី : នាយកសាលាអីគេពូ?

ដាន : សាលាស្រះលិច ។

ឈុនលី : បថមហ្នឹ?

ដាន : បាទ!

ឈុនលី : បថមសិក្សា?

ដាន : ស្រះលិច ។

ឈុនលី : ពូឈ្មោះអីចេះតូ?

ដាន : ណែ ដាន ។

ឈុនលី : ណែ ដាន?

ដាន : បាទ!

ឈុនលី : ពូធ្វើនាយកសាលាយូរឬនៅ?

ដាន : ខ្ញុំធ្វើនាយកនោះចាប់ពី៩៦ មកដល់២០០៨ មកដល់២០០៨ បានឡើងនាយក ។ ខ្ញុំធ្វើគ្រូគាំពី៨៣ ។ ថាមិនចង់ធ្វើដែរទេ តែដល់តែពេលថាវាមានការឈឺចាប់ពីនោះមក វានឹកឃើញការឈឺចាប់វាចេះតែចង់ឲ្យបងប្អូនធ្វើការទាំងអស់ ។

ឈុនលី : អីចឹងពេលចេញពីខ្មែរក្រហមមកបង្រៀនធ្វើគ្រូធម្មតាសិនឬយ៉ាងម៉េចបានឡើងដល់នាយក?

ដាន : ពីដើមខ្ញុំគ្រូបន្តកថាដៃរ ខ្ញុំចេញពី៨៣មកខ្ញុំគ្រូបន្តកថាដៃរ ។

ឈុនលី : នៅសាលាណា?

ដាន : សាលា មុនដំបូងនៅសាលាអីលិចណោះ ហ្គុស! មុនដំបូងនៅពាមកម្ម ដកចេញពីពាមកម្ម មកនៅស្រះលិច ដកពីស្រះលិចទៅស្រះកើត ដកពីស្រះកើតទៅនៅស្រះលិចវិញ គេផ្លាស់ឲ្យទៅនៅកន្លែងវិញ ។

ឈុនលី : ចុះដល់ពេលពូឡើងធ្វើនាយកនៅស្រះលិចហ្នឹនៅឆ្នាំណា?

ដាន : ឆ្នាំ២០០៨ ។

ឈុនលី : ហើយសិស្សសាលាក្នុងថ្នាក់សុទ្ធជាប្រុសឬស្រី?

ដាន : និយាយ គ្រូខ្ញុំមានពីរដែលគាត់ចាស់ៗណាស់ ខ្ញុំមួយនាយករងខ្ញុំមួយគាត់ប៉ុននិយាយណាស់គ្រូហ្នឹពីសាវតា ។

ឈុនលី : លោកគ្រូនាយករងហ្នឹគាត់ធ្លាប់ទៅធ្វើការនៅនោះត្រូវបានឬដែរអត់?

ដាន : អត់ទេ កាត់អ្នកបាត់ដំបង ដល់បាត់ដំបងមកកាត់សម័យរបបអង្គរណាស់បានប្រពន្ធ
នៅនេះឯង ។ កាត់ប្រសព្វណាស់ កាត់និយាយណែនាំក្មេង និយាយពីរឿងរ៉ាវរបបខ្មែរ
ក្រហមម៉េចៗ កាត់ប្រសព្វ កាត់ប៉ុននិយាយ ។

ឈុនលី : ចុះពេលពូនិយាយប្រាប់ក្មេងអត់ជឿទេ?

ដាន : បាទ! ក្មេងវាថាមិនមែនទេលោកគ្រូគ្មានអ្នកណាវ៉ែមនុស្សចោល ដែលវាមិនទាន់ណាស់វា
អត់ជឿយើងទេ តែបើក្មេងម៉ាជំនាន់មុនដូចកាលខ្ញុំបង្រៀនពីដើមថ្នាក់ទីប្រាំ ថ្នាក់ទីប្រាំ
ប្រលងចូលថ្នាក់ទី៦ កាលនោះយើងមានសៀវភៅបនប្រល័យពូជសាសន៍យ៉ាង
ម៉េចៗ យើងឲ្យវាមើលទៅ ។

ឈុនលី : កាលនោះមានដែរ?

ដាន : កាលយើងសម័យរដ្ឋកម្ពុជាមាន សៀវភៅថ្នាក់ទី៥ ទី៦ មាន ។ កាលខ្ញុំទៅបង្រៀននៅ
ទានកម្មបង្រៀនខ្មែរក្រហមមកឈរពីមុខថ្នាក់ ភ័យ ក្មេងៗភ័យមុខឡើងខ្មៅក្របក្រាម ។
រៀនទៅយើងអត់បានចាប់អារម្មណ៍ថាខ្មែរក្រហមហ្នឹងវាមកទេ វានៅទានកម្មហ្នឹងជិត
ព្រៃចេញចូលៗ ។ កំពុងតែរៀនៗ មិនបានមើលអាមុខទារហ្នឹងមើលតែមុខក្មេងទេ កូន
ក្មេងហ្នឹងមុខឡើងខ្មៅៗ ហើយវាមើលមកយើងដល់តែបែរមកវាកាន់អាវែងវានៅមាត់ទារ
ហើយវាសើចងាក់ ហើយវាថាលោកគ្រូបង្រៀនទៅ កន្លែងណាគ្រូវាជេរៗទៅ កន្លែង
ណាមិនគ្រូវាជេរកុំជេរ តែថ្ងៃក្រោយសុទ្ធតែឲ្យកូនក្មេងយាម ។

ឈុនលី : ពេលនិយាយហ្នឹងសុទ្ធតែឲ្យអ្នកយាមទៀត?

ដាន : បាទ! សុទ្ធតែឲ្យកូនក្មេងដាក់វ៉ែនគ្នាយាមដូចថាទៅមើលនៅក្នុងព្រៃបើថាមានខ្មែរក្រហម
ចេញពីស្រុកយសរមកហ្នឹងឲ្យអាម្នាក់ហ្នឹងមកប្រាប់ មានអាអាមតវ៉ែនតែក៏មានដែរ ។

ឈុនលី : ខ្លាច?

ដាន : ខ្លាច ។

ឈុនលី : ចុះអ្នកនេះហ្នឹងទាហានហ្នឹងមកឈរមើលហ្នឹង?

ដាន : ខ្មែរក្រហម ។

ឈុនលី : ចាស ទាហានឬក៏ម៉េចស្ងៀកពាក់?

ដាន : ស្ងៀកពាក់ទ័ពម៉ែន ពណ៌ខៀវ ។

ប៉ុនម៉ា : ពណ៌ស្លឹកឈើ ។

ឈុនលី : ចុះម៉េចក៏ពូចេះខ្លាចទៀតចឹង?

ដាន : មិនខ្លាចយ៉ាងម៉េចបើក្រោយមកទៀតគេថាមិនមែនត្រឹមតែ...គេថាក្រុម មេភូមិ មេក្រុម គេចាប់យកទៅរៀនសូត្រ ដល់យើងនៅកន្លែងប្រធានាប្រទេសទាំងឡាយវាមិនដឹងថាទាហាន ទៅដល់ពេលណាព្រោះដីនោះជួនកាលទាហានចូលជួនកាលខ្មែរក្រហមចូល ។

ឈុនលី : អាហ្នឹងនៅឯណា?

ដាន : អាហ្នឹងនៅទានកម្ម ហើយខ្ញុំមកនៅនេះហើយក៏ខ្ញុំមិនដែលហ៊ានដេកផ្ទះ ។

ឈុនលី : អាហ្នឹងនៅឃុំណា?

ដាន : ឃុំទានកម្ម ស្រុកព្រះនេត្រព្រះ ។

ឈុនលី : ទានកម្មយ៉ាងម៉េច?

ដាន : ឃុំទានកម្ម ។

ឈុនលី : ទានកម្ម?

ដាន : បាទ! បេញអាជ្ញាវិទ្យាទានកម្មទៅៗ អានត្រពាំងថ្ម ។

ឈុនលី : ហើយកាលនោះពូនិយាយដល់កន្លែងណាបានគេមកឈរមើល?

ដាន : អាសៀវកៅដ្ឋាកទីពីរទីបីហ្នឹងមានហើយរបបប្រល័យពូជសាសន៍ដែលវាសំលាប់មនុស្ស ម៉េចៗ នោះណាស តែសៀវភៅសៀវភៅហ្នឹងវាដុតអស់ទៅដល់ក្រោយមកទៀតបានគេដូរសៀវ ភៅថ្មីមាំសារទៀត ។

ឈុនលី : ហើយមានទៀត?

ដាន : អត់ទេដល់ពេលអាយុយើង៧៣ អីនេះមកវាអស់ហើយ បើអាកាលសម័យយើងរដ្ឋកម្ពុជា យើងដំបូងគឺមានសៀវភៅនោះទាំងអស់ ហើយវាៗចូលទៅមើលវាមើលយើងគូសរូប វាយ សំលាប់ប្រជាជនចិនទៅណាស វៃប្រជាជន ចងប្រជាជន កាប់សម្លាប់អីចិនទៅ ហើយវាថាកន្លែងណាលោកគ្រូត្រូវនិយាយ កន្លែងណាមិនត្រូវនិយាយមិនបាច់និយាយ ទេ ។ ហើយក្រោយមកទៀតវាហៅយើងទៅប្រជុំតាំងពីព្រឹករហូតដល់ម៉ោងបី ។

ឈុនលី : ហៅក្រាវទាំងអស់?

ដាន : បាទ! គេប្រជុំនៅវត្តនេះ ។

ឈុនលី : វត្តអីគេ?

ដាន : វត្តនៅទានកម្មនេះ មានភាស្តី ភាវល សុទ្ធតែមេៗ កាត់ពីដើមកាត់សាស្ត្រចារ្យនៅថ្ម កោល ក្រណាស ។ កាត់ដំរិះឡានទៅម៉ាឡានកាត់ដាក់ដៃកៀនពូយ៉ាងម៉េច អាឡានហ្នឹង បើកទៅដាច់ដៃ កាត់ក៏និយាយ ។ អាយុយើងសម័យខ្ញុំប្រៀនហ្នឹង យើងមិននៅទ្រឹស្តីមួយ

ថា រូបលេនីន រូបកាលម៉ាក យើងមិនដាក់ហ្គាស ចឹងទៅពួកទាហានគេទៅសរសេរនៅ
អាចេតិហ្នឹងថា ជ័យយោសាមគ្គីរៀតណាមម៉ឺនឆ្នាំ វាសួរថាស្តីម៉ឺនឆ្នាំហ្នឹងលោកក្រុងជួយ
ពិចារណាខ្ញុំស្តីម៉ឺនឆ្នាំហ្នឹង ។ ហើយខ្ញុំថាយើងដាក់តាំងរូប លេនីន រូបកាលម៉ាក អីទៅវា
ថាយើងនេះតាំងអីរូបគេ ម៉េចមិនតាំងរូបអ្នកស្នេហាជាតិយើង ។

ឈុនលី : គេចង់សំដៅលើអ្នកណាអ្នកស្នេហាជាតិហ្នឹង?

ដាន : អ្នកស្នេហាជាតិគេចង់សំដៅលើអាចារ្យស្វា អាចារ្យពាក់ព័ន្ធ ហែមដាវ ហេតុអីក៏
យើងទៅយករូប លេនីន កាលម៉ាកមកដាក់តាំងមកអី ចេះតែនិយាយទៅណាស ។ មាន
អីវានិយាយតែវាទៅ អត់បាយ ថ្ងៃក្រោយឡើងអត់មានតែមក...(ស្តាប់អត់បាន) ។

ឈុនលី : ចុះប្រជុំហ្នឹងនិយាយអីខ្លះ?

ដាន : និយាយពីរឿងនយោបាយខាងវាដូចថាបំពាក់បំប៉ននយោបាយអាយើងនយោបាយវា
ណាស ។

ឈុនលី : និយាយថាម៉េចខ្លះទៅ?

ដាន : វាថាអីណេហសុខ្ខៃតែពួកខ្មាំងយួនខ្មាំងអីចឹងទៅណាស វាថាអីណោះខ្មាំងយួនហើយវាអ្នក
ស្នេហាជាតិអីទៅណាស ។ ដូចខ្ញុំធ្លាប់ឆ្លងកាត់មិនទៅជឿអី ធ្លាប់ហែលឆ្នែកអស់ហើយអា
លំបាកយ៉ាងណាអីយ៉ាងណា ។

ច័នម៉ា : មិនមែនសម័យអាពតទេ ចប់សម័យអាពតហើយខ្មែរក្រហមនៅទានកម្មទៀត ធ្វើក្រុ
ហើយក៏នៅទានកម ទាហានខ្មែរក្រហមនៅហ្នឹងទៀត ។

ឈុនលី : នៅចល័យហ្នឹងមិនដែលនឹកនាថាយួនបាយទេដូចថាយើង ចុះប្រើតាំងពីម៉ោង៦ ព្រឹករហូត
ដល់ម៉ោង៧យប់ ។ ថ្ងៃត្រង់ម៉ោង១១មកស៊ីបាយអត់ឲ្យ គេមិនដេញយើងមែនប៉ុន្តែ
យើងអត់រួចឲ្យវា មានខ្លះដល់ម៉ោង៧យប់ ខ្លះដល់ម៉ោង១១យប់ទាល់តែរួច ។ ខ្ញុំនឹក
ឃើញស្រណោះពួកចល័តដែលមកជាមួយគ្នាជាពិសេសមកពីខាងកំពង់ស្ពឺដែលមកចុះពីលើ
ឡានមកអត់មានម៉ែឪ មកនៅជាមួយគ្នាទៅនឹងមាន២០ នាក់គឺភោគគ្នាទៅធ្វើការទាំង
យប់ ហើយបើដីនេះ ក្នុងឯងបើបានឃើញបានដឹង ។ បើខាងលើជំរៅម៉ាម៉ែក្រសួល
ណាស់ តែធ្លាក់ដល់កន្លះម៉ែក្រក្រាមមិនបាច់កាប់ទេ ហើយស្មារទោស បាត់អីបាត់ចុះកុំឲ្យ
តែបាត់ចប់ តែបាត់ចប់ឯងហើយ ទៅយកចប់ដាក់នឹងមុខហើយដេកអោបហើយ អោប
ចប់កើយបង្កីកុំឲ្យបាត់ ។

ច័នម៉ា : ចប់ហ្នឹងអាយុជីវិតហើយ ។

ដាន : ទៅកន្លែងណាៗ រែកតែបង្កើហើយនិងចប ។

ឈុនលី : ចុះពូខ្ញុំសុំសួររូបកទៅរឿង យាយចែម ។ ពូដែលឃើញ យាយចែមទេ?

ដាន : យាយចែម ខ្មៅ ។

ឈុនលី : ពូស្កាល់ដែរ?

ដាន : យាយចែម ខ្មៅ មានដំបង ។

ឈុនលី : ដំបងទេ មិនមែនមានល្អិតទេ?

ដាន : អត់ទេ យាយចែមមានដំ ។

ឈុនលី : មុខមានកាត់ម៉ែចៅ?

ដាន : ទេ មុខកាត់កាច ។

ឈុនលី : នៅក្នុងនេះមានរូប យាយចែម ណាសពូ មិនដឹងថាពូអាចចំណាំកាត់បានដែរអត់?

ដាន : ហ្នស!មិនដែលបានឃើញទេ ។

ឈុនលី : រូបនៅខាងកៀននេះពូ រូបហ្នឹងថតជាមួយនាយកុំ កាលនោះកាត់ទៅព្រះវិហារ ។

ដាន : ចាស់ហើយ កាលខ្ញុំឃើញនៅក្មេង ។

ឈុនលី : អាចថាចំណាំមុខអីចឹងទេ?

ដាន : បាទៗ!

ឈុនលី : តែមានដំបងទេ?

ដាន : បាទ! កាលកាត់នៅក្មេងកាត់ធាត់ ។

ឈុនលី : កាត់មានប្តីទេតើអ្នក?

ដាន : កាត់កាលនោះមាន តែមិនដឹងភាអីទេ ។

ប៊ុនម៉ា : តែគេថាយាយចែមអត់មានប្តី?

ដាន : បើពួកសហករណ៍នៅនេះ ពួកនារីខ្ញុំបានកាត់អត់ប្តី នារីខ្ញុំក្រុម ប្រធានសហករណ៍ដែរ ។ សហករណ៍នេះគាឃ្លើម កាលសម័យនរតិសម័យ...

ប៊ុនម៉ា : តាចាប!

ដាន : ទេ!តាចាប ហ្នឹងគេហៅកម្មាភិបាលភូមិ កាត់អ្នកក្តាប់ដូចថាម៉ាកម្មិនេះក្តាប់លើក្រុម លើភូមិលើសហករណ៍គឺ តាចាប កាត់ក្តាប់ ។

ឈុនលី : យាយចែម អ្នកភាតែវា ។

ប៊ុនម៉ា : នាងបើភូមិយើងនេះ ក្តោបក្តាប់ភូមិយើងនេះក្តាប់បានទាំងអស់ ដល់តែសុទ្ធតែមកពីខាង
 ណោះ អ្នកថ្មីទាំងអស់ ។

ឈុនលី : ចឹង យាយបែប នៅចាំទាំងអស់ដល់ចប់?

ដាន : ការរហូតដល់ពេលយើងចូលមក ។

ឈុនលី : ដល់ពេលរៀនណាមួយ យាយបែប រត់ដែរ?

ដាន : បាទ! ចេញ ។

ឈុនលី : រត់ទៅខាងណា?

ដាន : ទៅខាងភ្នំត្រ ។

ឈុនលី : ឥឡូវគាត់នៅខាងអន្លង់វែង ។

ដាន : បាទ! គាត់នៅខាងភ្នំត្រ ។

ឈុនលី : ចឹងពូជីងថាគាត់គណៈស្រុក យាយបែប?

ដាន : បាទ! គណៈស្រុក យាយបែប ។

ឈុនលី : ចឹងបានត្រូវតែប្តីភ្នំត្រ គេធ្វើមុនពេល យាយបែប មកទៀត?

ដាន : បាទ!

ឈុនលី : យាយបែប ប្តីមកគាត់ក្របក្រងបន្តពីគេ?

ដាន : បាទ! បន្ត ។

ឈុនលី : ហើយមិនត្រូវតែប្តីភ្នំត្រ ធ្វើរយៈពេលប៉ុន្មានទៅបានហើយ?

ប៊ុនម៉ា : ត្រូវតែប្តីរយៈពេល៨ ៩ខែទៅដឹងនាង ។

ឈុនលី : យូរម៉្លេះមិន?

ប៊ុនម៉ា : មិនទៅប្តីនោះទេ បានត្រូវបមកវិញដែរ ។

ឈុនលី : មិនទៅប្តីម៉ាខែត្រូវបមកវិញ?

ប៊ុនម៉ា : មិនបានម៉ាខែពេញទេ បើមិនបានទី និងមិនកើមលាង គេទៅបានយូរជាងខ្ញុំ ។

ឈុនលី : មិនកើមលាង ហៅវ៉ាន ប្តីភ្នំត្រ?

ប៊ុនម៉ា : ប្តីភ្នំត្រ ។

ឈុនលី : ម្សិលមិញខ្ញុំជួបគាត់ ។

ប៊ុនម៉ា : នោះឯងឃើញអង្គុយទីនោះ គេទៅបានយូរជាងខ្ញុំ ។

ឈុនលី : គាត់ថាទៅបានបីខែ ។

ប៊ុនម៉ា : នោះឯងទៅបានយូរជាងខ្ញុំ ។
 ឈុនលី : កាត់ថាហូបបាយនៅនោះ តែដល់មីនហូបបបរ?
 ប៊ុនម៉ា : ហូបបបរ ។
 ឈុនលី : ម៉េចខុសគ្នាចឹងហ្ន៎?
 ប៊ុនម៉ា : វាចែកផ្នែកគ្នា ។
 ឈុនលី : អ្នកលើកម៉ាម៉ែត្រផ្សេង ពីរម៉ែត្រផ្សេង បីម៉ែត្រហ្នឹងឲ្យហូបផ្សេងចឹងហ្ន៎?
 ប៊ុនម៉ា : ចាស ។
 ដាន : អាទេវេនិយាយទៅគ្រួសារខ្ញុំជាប់ប្រវត្តិ ។
 ប៊ុនម៉ា : ពុកខ្ញុំធ្វើប្រធានភូមិពីសង្កម ។
 ឈុនលី : ហួស!ភូមិអី?
 ប៊ុនម៉ា : ប្រធានភូមិនៅភូមិស្រះនេះឯង ប្រធានភូមិចាស់ចឹងឯង ។
 ឈុនលី : ហើយក្នុងសម័យខ្មែរក្រហមហ្នឹងគេចាប់កាត់ដែរ?
 ប៊ុនម៉ា : ចាប់ គេចាប់កាត់ទៅឃុំនៅឯក្រោមឡើងម៉ាអាទិត្យ ។
 ឈុនលី : ក្រោមណាទៅ?
 ប៊ុនម៉ា : ទៅអីចែកអង្ករអីបាក់ព្រា ព្រៃគ្រប់យើងនោះណាស ។
 ឈុនលី : បាក់ព្រា?
 ប៊ុនម៉ា : នោះឯងទៅកន្លែងធំវា ។
 ឈុនលី : ស្រុកណា?
 ប៊ុនម៉ា : ស្រុកអី ស្រុកបាត់ដំបងហ្ន៎ឺវា ស្រុកបាត់ដំបង ។ ដល់ពេលជាប់ប្រវត្តិក៏ខ្លាចគេទាំងម៉ែ
 ទាំងកូនទាំងឪមិនដែលហ៊ានសួរនាំអីទេ ។
 ឈុនលី : ហើយចឹងយើងគេអត់ចាប់ខ្លួនដែរ?
 ប៊ុនម៉ា : អត់ចាប់ទេ គេចាប់កាត់ទៅសួររឿងនយោបាយខាងពហិរន លន់ នល់ ម៉ាអាទិត្យលែង
 មកវិញ ។
 ឈុនលី : ហួស!បាត់កាត់?
 ប៊ុនម៉ា : នោះឯង ។
 ឈុនលី : ចុះម្តាយអត់អី?
 ប៊ុនម៉ា : អត់អី ។

ឈុនលី : ហើយកូនចៅអត់អីដែរ?
 ប៊ុនម៉ា : អត់ ដូចជាគេដឹងថាប្រវត្តិពុកខ្ញុំមនុស្សល្អ ស្នូតត្រង់ណាស់ ទៅគេអត់ធ្វើបាប ។
 ឈុនលី : ចុះបងប្អូនមីងផ្សេងៗ ទៀតទៅធ្វើការនៅឯណា?
 ប៊ុនម៉ា : ផ្សេងៗ ទៀតនោះមានធ្វើពេទ្យម្នាក់?
 ឈុនលី : កាលលើកមុននោះ?
 ប៊ុនម៉ា : កាលសម័យប៊ីឆ្នាំនោះ?
 ឈុនលី : ចាស!
 ប៊ុនម៉ា : អត់មានអ្នកណាធ្វើអីទេ គេជំរុះចោលទាំងអស់អត់មានអ្នកណាធ្វើអីទេ ។
 ឈុនលី : តែមានតែមីងទេទៅធ្វើការនៅទំនប់?
 ប៊ុនម៉ា : នោះឯង បងទីមួយទីពីរកាត់មានប្តី ដល់ពេលត្រឹមខ្ញុំមកអត់មាន អត់ទាន់មានបានគេ
 ជម្លៀសឲ្យចេញ ។
 ឈុនលី : ចុះប្អូនៗ តូចៗ ?
 ប៊ុនម៉ា : ប្អូនៗ តូចៗ ។
 ឈុនលី : នៅកន្លែងកុមារ?
 ប៊ុនម៉ា : នោះឯង បើមីប្អូនមួយដែលនៅភ្នំលាភនោះ គេទើបតែឲ្យទៅអាចូនក្រោយគេនេះ ឆាប់
 អស់មិនចេះភិច ។
 ឈុនលី : ភ្លើងនេះហ្នឹងនេះរឿងអី?
 ប៊ុនម៉ា : ខ្មែរក្រហមដុត ដុតរោងដុតអីដែលយើងទៅលើកណាស់ ។
 ឈុនលី : ទំនប់ត្រពាំងថ្មហ្នឹង?
 ប៊ុនម៉ា : នោះឯងទំនប់ត្រពាំងថ្ម ចុងបង្កើយ ។
 ឈុនលី : ចុះម៉េចបានខ្មែរក្រហមដុត?
 ប៊ុនម៉ា : ដុតកុំឲ្យយើងធ្វើ អាចនោះយួនចូលអុកឡុកហើយណាស់ អុកឡុកក្នុងហើយ ទៅហ្នឹងគេថា
 យើងចូលដៃចូលដើនយួនទៅវាដេញ ឆាប់អស់ល្បាចល្បូរ ។
 ឈុនលី : ឆាប់ដោយសារដុតហ្នឹង?
 ប៊ុនម៉ា : ឆាប់ដោយសារដុត ត្រង់ត្រាប់តត្នា បាញ់គ្នាខ្លះនេះសំពត់ នេះអាវ ។
 ឈុនលី : អាហ្នឹងពេលរៀនណាមចូលមក?
 ប៊ុនម៉ា : រៀនណាមចូលមកហើយ ។

ឈុនលី : ហើយយើងអត់ទាន់ធ្វើទំនប់ទេ ។

ដាន : យើងនៅដូចជា អាការសម័យករច្រាំគេហៅ ម្តង ។

ឈុនលី : ឆ្នាំណាហើយ?

កាន : អាឆ្នាំយើង៧៩ ៧៨ ហួស!៧៩ ៨០នេះហើយ គេហៅទៅជួសជុល គេហៅវិវះសេ
នាជនហ្នឹងណាសទៅជួសជុល ។ ខ្មែរក្រហមនៅម្ខាង ហើយទាហានវានៅហ្នឹងដែរ វាចូល
មកវាអត់បាននេះអី វាបាញ់នៅនឹងកន្លែងនោះ ហើយទាហានមានបានតម្លៃវាចេញទៅ
បាត់ ។ ឯរាប់ម៉ាដុះបីនាក់នៅជ្វាយសំរោង នៅភូមិជ្វាយសំរោង ។ ទៅលើកទាំងអស់
ពួកចល័តក្មេងៗឲ្យនៅកុមារនៅត្រីមនេះ យុវជននារី ។ ប្អូនថ្លៃខ្ញុំទៅអាសម័យពេល
រៀនណាមួយមកហើយទៅជួយថែទំនប់សារថ្មីវិញណាស ដល់ពេលនេះទៅខ្មែរក្រហម
គេមកបាញ់ បាញ់នៅកន្លែងទំនប់ បាញ់ដុតរោងដុតអីនេះ រត់ខ្លះនេះខោអាវនេះអីនៅ
សល់តែខ្លួនទេ ស្មារទោស!ខ្លួននេះរោល... ។ នៅតំបន់នេះយើងសន្តិភាពមែនប៉ុន្តែទាល់
តែ៩៣ ហើយទេបានឈប់ ។

ឈុនលី : ចឹងអាការៈ៨១ ៨២?

ដាន : អាហ្នឹងកាន់តែខ្លាំងហើយ ទាំងគេទាំងខ្ញុំអត់ហ៊ានដេកដុះទេ ។

ឈុនលី : មានរៀនណាមនៅហ្នឹងទៀត?

ដាន : រៀនណាមមាន តែរៀនណាមនៅតែទ្វីបស្រុក នៅតាម...មកសុំអង្ករសុំអីទាំងថ្ងៃទៅ
ណាស ។

ឈុនលី : មកដល់ភូមិនេះដែរ?

ដាន : បាទ មកដល់ភូមិនេះ មកនៅកាន់ពីព្រឹកចិនរហូតដល់យប់បានវាចេញ ។

ឈុនលី : យប់ឡើងចូលព្រៃវិញ?

ដាន : បាទ!យប់ឡើងចូលព្រៃ ថ្ងៃឡើងជួនកាលវានៅតាមវាលទៅ យប់ល្ងាចបន្តិចចូលមក
ហើយពួកខ្ញុំមិនហ៊ាននៅទេ អ្នកធ្វើការមេភូមិមេក្រុមរត់ទាំងអស់អត់មានអ្នកណាហ៊ានដេក
ទេខ្លាចវាចាប់ ។

ឈុនលី : ហើយចិនពួកស្តុរតែបាញ់គ្នាចិនទៅ?

ដាន : បាទ! បាញ់គ្នាឡើងនេះ ទើបតែមក៩៣នេះទេដែលយើងបានស្រួល ។ ៩៣ បោះ
ឆ្នោតហើយក៏វានៅឆ្ងាយៗណាស ។

ឈុនលី : ទាហានអស់ហ្នឹងគ្រប់គ្រងដោយអ្នកណាគេ?

ដាន : ឧបាសនាខ្មែរក្រហមនៅព្រៃខាងក្រោម សព្វថ្ងៃក្រុមកាត់នៅទុក្ខមានជ័យ នៅសំរោង ។
ពួក ភាស៊ូ ពួកតាថែម តារ៉ាយ តាហ៊ារ អីណាពួកកាត់ក្រុមកាត់តែសព្វថ្ងៃកាត់ចូល
សមាហរណកម្មអស់ហើយ ។ ថ្ងៃឡើងកាត់មក ។

ឈុនលី : ហ្នឹងគ្រប់គ្រងដោយ អៀង សារី ហ្នឹង?

ដាន : បាទ?

ឈុនលី : អ្នកណាគ្រប់គ្រងនៅហ្នឹងមេធំ?

ដាន : បាទ! មេធំកាលកាត់គ្រប់គ្រងនៅនេះ អ៊ី ឈាន តាអ៊ី ឈាន អភិបាលខេត្តប៉ែលិន ។

ឈុនលី : អ៊ី ឈាន ឬសុខ ភាព?

ដាន : អ៊ី ឈាន ។

ឈុនលី : អ៊ី ឈាន ខាងប៉ែលិនហ្នឹង?

ដាន : បាទ!

ឈុនលី : ហើយ សុខ ភាពខាងម៉ាឡៃ?

ដាន : បាទ!

ឈុនលី : តែខ្ញុំអត់ដឹងថា នៅនេះអ្នកណាគេទេ ។

ដាន : កាត់ហ្នឹងម៉ាក្រុមកាត់ខាងនេះឯងមេអ្នក...កន្លែងកាត់ធំនៅអីនោះ តែសាខាកាត់...ពួកកាត់
នេះប្រចាំមុខសញ្ញាខាងទន្លេសាប តែខែវស្សាចុះទៅនៅអីក្រោម ខែច្រាំងខែវស្សាទៅ
នៅអីក្រោម តាមពិតកាត់នៅនោះនៅតាម...ដែរ ។ ហើយជួនកាលអាពេលបើកអង្ករ
បើកអីកាត់មិននៅភ្នំត្រី ពួកកាត់ម៉ាឡៃៗទៅនៅភ្នំត្រីតែពួកកាត់នេះ...បែកកំលាំងគ្នា
ណាស់ ។ ពួកនេះហើយច្រើនតែមកអុកឡុកនៅតាមភូមិ ។

ឈុនលី : ចុះពេល៧៩ ពេលរៀនណាមចូលកមកពូនៅឯណាហើយ?

ដាន : នេះនៅនេះដែរ ។

ឈុនលី : ហើយម៉េចទៅក្នុងភូមិ?

ដាន : ក្នុងពេល៧៩ហ្នឹងដូចខ្ញុំថាអត់ហ៊ានដេកទេ ។

ឈុនលី : នៅតែចលាចល?

ដាន : បាទ! នៅចលាចលដូចថាយប់ឡើងវាចូលមក វាចូលមកដូចខ្ញុំថាវាចូលមកដើម្បីវាហៅ
ឲ្យយើងយកទឹមរទេះគោទៅជាមួយវា ពួកវារកច្រកចេញទៅនោះអត់រួច យកប្រជាជន
ទៅ ។

ឈុនលី : ទៅបន្តិះជាមួយវា?
 ដាន : បាទ!បន្តិះជាមួយយើងទៅ ទំរាំតែបានចេញប្រហែលជាកន្លះខែអីណោះ ។ វា ថ្ងៃឡើង
 ចឹងអត់ឃើញ យប់ឡើងមកដល់ តែមកដល់ដើរប្រកួកហៅឲ្យយើងរៀបចំការទេ ។
 ឈុនលី : ការកំភ្លើងការអីមកហ្ន៎?
 ដាន : កំភ្លើង ។
 ឈុនលី : ចុះទាហានយើងនៅអត់ដល់នេះទេ?
 ដាន : ទាហានយើងនៅស្រុក ។
 ឈុនលី : ហើយអត់មានអ្នកណាទៅប្រាប់ទេ?
 ដាន : ទៅប្រាប់ឯណា ថ្ងៃឡើងទាហានខ្លាចដែរ កាលនោះទាហានស្រុកយើងមកអត់ទាន់បាន
 ដែរអាកាលយើង៧៧ហើយនោះណាស ៧៧ហើយបានរៀនណាមអីនៅ ។ វានោះ
 រៀនណាមបើកតាមផ្លូវនោះ យើងនេះកំពុងតែប្រទាញប្រទន់ហើយ ថ្ងៃឡើងស្ងាត់យប់
 ឡើងមក ។ យប់ឡើងនាំគ្នាទៅដេកនៅសាលាយុំ ។
 ប៊ុនម៉ា : ល្ងាចឡើងហូបបាយពីនេះទៅហើយ ។
 ឈុនលី : អ្នកភូមិនេះទៅទាំងអស់?
 ប៊ុនម៉ា : ទៅទាំងអស់អត់មានសល់ទេ ។
 ដាន : ជួនកាលនៅសល់តែប្រុសៗទេ ។
 ឈុនលី : ឡើងមករកអីស៊ី?
 ប៊ុនម៉ា : ហ្នឹងឯងឡើងមករកអីស៊ីហើយសំលាប់ ។
 ឈុនលី : មានសម្លាប់ទៀត?
 ប៊ុនម៉ា : មាន ។
 ឈុនលី : អ្នកស្រុកនេះមានអ្នកស្លាប់ទៀត?
 ដាន : បាទ!ស្លាប់មកដល់បាញ់ ។
 ប៊ុនម៉ា : អត់មានទេ ប៉ុន្តែដូចថាវាមានបាតុភាពមកណាស ។
 ឈុនលី : ស្រុកនេះមានដែរអត់? ភូមិនេះ?
 ដាន : ទេ ភូមិនេះអត់ទាន់មានស្លាប់ទេ ។
 ឈុនលី : ធ្លាប់ឮហ្ន៎?

ដាន : ធ្លាប់ឮវាគំរាមយើងនោះណាស់ ម្លោះហើយចេះតែខ្លាច ល្ងាចឡើងដឹកកូនទៅ ស្មើនេះ អីទៅអស់ហើយស្ងាត់ជ្រាប ។

ឈុនលី : ហើយចឹងអ្នកស្រុករកស៊ីអីចោះ?

ដាន : រកស៊ីអី ថ្ងៃឡើងថាត្រៀមតែហូបបាយទៅដឹកកូនដឹកចៅទៅ ។

ឈុនលី : ធ្វើស្រែដែរអត់?

ដាន : ធ្វើស្រែ ម៉ោងបីឡើងដឹងតែដាំបាយហើយ ដុះខ្ញុំតែដល់ម៉ោងបួនម៉ោងប្រាំរត់អត់បាយ ហើយអត់នៅដុះទេ ។

ឈុនលី : ចឹងពូនៅបង្រៀនទៀតដែរ?

ដាន : នៅបង្រៀនថ្ងៃឡើង យប់ឡើងរត់ដេកតាមព្រៃ ។

ឈុនលី : ហើយចឹងប្រាក់ខែបើកពីខាងណាវិញ?

ដាន : កន្លែងអប់រំស្រុក នៅជប់ ។

ឈុនលី : តំបន់ប្រទេសប្រទេសអ្វី?

ដាន : បាទ!

ឈុនលី : កាលនោះបានប៉ុន្មាន? ដូរស្រូវទេដឹង បើកជាប្រាក់ឬក៏ដូរស្រូវ?

ដាន : ពីដំបូងប្រាក់យើងនេះគេអត់បើកឲ្យយើងទេ គេគិតជាអង្ករ គិតជាប្រេងកាត គិតជាសា ប៊ូគិតជាអីក្រណាត់ចឹងទៅណាស់ តែបានតែរបបអង្ករទៅយកលុយទៅទិញអង្ករ ប្រេងកាត សាប៊ូគេឲ្យរបប ស្ករចឹងទៅណាស់ ។

ឈុនលី : ចុះពូក្រោយមកដែលដឹងរឿងតុលាការកាត់ទោសមេដឹកនាំខ្មែរក្រហមទេ?

ដាន : ដឹងដែរដឹងតែគេកាត់ទោស ០ ០ ១ នោះណាស់ ។

ឈុនលី : តាខុច!

ដាន : បាទ! តាខុច តាមសាលាខ្ញុំគេឲ្យសៀវភៅខ្លះអាសៀវភៅខ្មៅ ។

ឈុនលី : ប្រវត្តិសាស្ត្រខ្មែរក្រហមហ្នឹងហ្នឹង?

ដាន : បាទ!

ឈុនលី : ចែកបានច្រើនទេ?

ដាន : បាទ! ចែកក្រៅ បានម្នាក់ម៉ាក្យាល ។

ឈុនលី : ខាងណាចែកឲ្យ?

ដាន : ខាងអង្គការមួយគេយកមកឲ្យខាងអប់រំស្រុក ។

ឈុនលី : អង្គការខ្ញុំហ្នឹងឯង!

ដាន : បាទ! ដល់អប់រំស្រុកចែកមកតាមសាលា ។

ឈុនលី : បានច្រើនក្បាលទេ?

ដាន : បាទ! បានច្រើន គ្រូម្នាក់ម៉ាក្បាល ៦ នាក់ហ្នឹង បើខ្ញុំនេះគេឲ្យខ្លួនឯងម៉ាក្បាល ទីបាត់ការម៉ាក្បាលបានពីរក្បាល ។

ឈុនលី : ហ្នឹងហើយអង្គការពួកខ្ញុំចែក ចឹងទើបតែបានសៀវភៅហ្នឹងដែរ?

ដាន : បាទ!

ឈុនលី : ចឹងដឹងតាមរយៈហ្នឹង?

ដាន : តាមទូរទស្សន៍ ។

ឈុនលី : ចុះពូមានដឹងរឿង០០២ទេ?

ដាន : ដូចជាអត់ទាន់បានដឹងទេ ។

ឈុនលី : ពូមានដឹងទេអ្នកណាខ្លះនៅក្នុងរឿង០០២ក្រៅពីគា ខុច?

ដាន : អត់ដឹងទេ ។

ឈុនលី : មាន ឆួន ជា អៀង សារី ខៀវ សំផន អៀង ធីរិទ្ធ បួននាក់ ហើយចុងខែ៦ ថ្ងៃទី២៧ ២៨ ហ្នឹងគេមានសវនាបថម គេពិភាក្សាគ្នាថាត្រូវធ្វើយ៉ាងម៉េចៗ ចឹងណាស់ ។ ហើយខែ២១ ខៀតគេនឹងបើកសវនាការដូច គាខុច ហ្នឹងចឹង ហើយគា ខុច ហ្នឹងពូដឹងទេថាកាលលើកមុនគេកាត់ទោសកាត់ប៉ុន្មានឆ្នាំ?

ដាន : ទេ ខ្ញុំពូគេជួយថា១៥ឆ្នាំ ។

ឈុនលី : ៣៥ឆ្នាំ ។

ដាន : ៣៥ឆ្នាំ ។

ឈុនលី : ដល់ពេលក្រោយមកគេកាត់កុះដោយសារកាលឆ្នាំ១៩៩៩ ពេលគេចាប់ខ្លួនកាត់ឃុំនៅគុលាការយោធាលើសច្បាប់កំណត់ ឃុំខ្លួនកាត់ខុសច្បាប់ណាស់បើនិយាយទៅឡើង៩ឆ្នាំ ដល់ពេលចឹងគេកាត់បន្ថយដោយសារកាត់សហការជាមួយគុលាការ កាត់និយាយរឿងច្រើនចឹងណាស់ ចឹងទៅគេកាត់បន្ថយនៅសល់១៩ឆ្នាំ ។ ប៉ុណ្ណឹងហើយកាត់នៅមិនព្រមទៀត កាត់ប្តឹងបន្តទៅទៀត ហើយខាងព្រះរាជអាជ្ញាហ្នឹងក៏អត់ព្រមដែរ ។ ពីដំបូងព្រះរាជអាជ្ញាស្នើដាក់ទោស៤០ឆ្នាំ តែគុលាការសំរេចឲ្យ៣៥ ដល់ពេលកាត់កុះទៅនៅសល់១៩ឆ្នាំ ហើយព្រះរាជអាជ្ញាក៏អត់ព្រម ។ ហើយអ្នកដែលដាក់ពាក្យបណ្តឹង ជនរងគ្រោះ

ដែលគាត់ដាក់ពាក្យបណ្តឹងទៅតុលាការខ្មែរក្រហមក៏គាត់អត់ព្រមដែរ គាត់ប្តឹងដែរគាត់ប្តឹង
ទៅថ្នាក់លើ ហើយតា ខុចខ្លួនឯងហ្នឹងក៏គាត់អត់ព្រមដែរ គាត់ប្តឹងដែរ ។ តាខុច សុំរួច
ខ្លួន ខែកប្តុននេះ...ខែបីដំបូងមិនដឹងទេ គាត់ឡើងប្តឹងគេហៅថាប្តឹងទៅតុលាការកំពូល
ណាស់ ហើយសេចក្តីសំរេចអត់ទាន់ចេញទេ អាចថាចេញនៅខែ៦ ឬខែ៧ដែរ ។ អីចឹង
ចាប់ពីខែនេះទៅតុលាការរវល់អាជ្ញាធរហ្នឹង ។

ដាន : បាទ! ខ្ញុំមើលអាប៉ូស្តូលប្តឹងតែសួរថាតើ...គោលបំណងខ្ញុំក៏ចង់សួរអីចឹងដែរ សួរថាតើ
តាខុច គាត់ជាប់កុកនៅព្រៃសរ តើគាត់ កន្លែងគាត់ដេកដូចអ្នកទោសធម្មតាឬមួយគាត់
មានកន្លែងដេកស្នាក់អីស្រួលបួល? បើតាមចិត្តខ្ញុំ ខ្ញុំថា...នៅសាលាខ្ញុំមានសៀវភៅមួយ
បស់អង្គការ អែហ្វ ប៊ី អេ ហៅអង្គការស្វែងរកនរណាស គេបើកឲ្យនោះគេដាក់ថាបងធំ
ទី១ ប៉ុល ពត ដល់មើលបងធំទី១ ប៉ុល ពត គឺអ្នកចេះដឹងច្រើន គាត់សំលាប់ច្រើន
ណាស់និយាយរួមទៅស្រុកតែងស្តារបស់គាត់ខ្ញុំមិនបានចាំឈ្មោះទេ គិតទៅគាត់សំលាប់
អ្នកចេះដឹងច្រើនណាស់ ចឹងបានខ្ញុំថាគួរតែដាក់គាត់ឲ្យយូរហើយឲ្យគាត់ដេកដូចយើងផង
ដេកកន្លែងធម្មតាកុំឲ្យពិបាកថា...អ្នកខ្លះគេថាខុច ជាប់កុកមែនតែម៉ាស៊ីនត្រជាក់ ។ ខ្ញុំថា
គំនិតខ្លួនខ្ញុំដែលបានគិតខ្លួនឯងថាសម័យប៉ុល ពត ប្រជាពលរដ្ឋលើចាប់ប៉ុណ្ណាក៏តែច្បាប់
ដាក់គាត់យ៉ាងណាឲ្យសមនឹងការលើចាប់របស់ប្រជាពលរដ្ឋ ។ ហើយដូចខ្ញុំអីចឹង
បើយើងនិយាយឲ្យដល់ទៅបន្ទោសអាអ្នកក្រោម អាអ្នកក្រោមវាទទួលបញ្ជាពីថ្នាក់លើ
ដល់ខ្ញុំមកគិតខ្លួនឯងខ្ញុំគិតថាខ្ញុំទៅរករឿងអាអ្នកចាប់ប្តឹងហ្នឹងវាមិនកើត ព្រោះគ្មានទទួល
បញ្ជាពីថ្នាក់លើ ចឹងបានចាប់អ្នកធំៗ បានមកគួរតែយើងធ្វើយ៉ាងម៉េចឲ្យសមនឹងការលើ
ចាប់របស់ប្រជាពលរដ្ឋដែលអស់បងអស់ប្អូន ។ បើអាប្តុនខ្ញុំមួយនោះនៅស្រុកសព្វថ្ងៃវា
ឈ្មោះអាសារីៗ ម៉ាត្រូវសារលើនៅសល់តែវាម្នាក់ទេ ឪពុកម្តាយ ប្អូនវាអីអស់នៅ
សល់តែវាតែឯង ។ ដល់នៅចឹងទៅខឹងចិត្តរត់ទៅធ្វើ ៧៩ ៨០ ទៅធ្វើហានរហូតទើប
តែឃើញចូលស្រុកប៉ុន្មានឆ្នាំនេះ ហើយខ្ញុំសួរថាស្លាប់កន្លែងណា ថាស្លាប់នៅអាម៉ាជួរ
បាត់ដំបងដែរនៅជួរភ្នំតាផ្តែរដែរ តែខ្ញុំនឹកឃើញថាគាត់ទោសដាក់ឲ្យគាត់តែ ត្រឹមគាត់
ស្មើសុំវា ប្រជាពលរដ្ឋយើងមិនពេញចិត្ត វាមិនស្មើហ្នឹងគាត់ដែលគាត់...ជាពិសេសនៅ
កុកទូលស្មែន អាស-២១ គេអ្នកធំៗអ្នកចេះអ្នកដឹងជាប់នៅនោះឯង ។ ចឹងបានថ្ងៃមុន
ខ្ញុំប្រជុំអាជ្ញាធរធ្វើទិវាកុមារអន្តរជាតិ១ មិថុនា បានសារសម្តេចនាយកថាយើងមិនមែន
ធ្វើតែសំរាប់កុមារអន្តរជាតិទេសូម្បីតែកុមារកម្ពុជាយើងស្លាប់នៅក្នុងប័ណ្ណ ៨ខែ ២០ ថ្ងៃ

នេះក៏រងគ្រោះធ្ងន់ធ្ងរណាស់ដែរ ។ បាននឹកឃើញថា ដាក់គាត់ឲ្យពេលនេះគាត់នៅមានរូប
 មានរាងមានត្រឹមតែជាប់កុក ហើយចុះប្រជាជនកញ្ចៃខ្មែរដែលគាត់សំលាប់មិនបានជួបអី
 សោះនោះត្រូវកាប់ត្រូវសម្លាប់ៗ ចឹងបានខ្ញុំស្តាប់ប៉ុស្តិ៍មួយនៅប្រទេសឥណ្ឌូនេស៊ីគេធ្វើ
 ប្រជាពលរដ្ឋគេតវ៉ាដើម្បីឲ្យរដ្ឋាភិបាលធ្វើច្បាប់មួយអត្តយាតសត្វ សំលាប់សត្វគោ ដល់
 កសិដ្ឋានគេសុំឲ្យរាជរដ្ឋាភិបាលធ្វើច្បាប់សម្រាប់សត្វគោកុំឲ្យទៅដល់បកស្សែកគ្នាទាំងរស់
 រេទីណាណាស់ ។ ហើយប្រតិបត្តិមកអាគាត់មួយនៅត្រង់ណាទេថា ចំណែកឯស្រុកខ្មែរយើង
 វិញបើមានច្បាប់ដូចឥណ្ឌូនេស៊ី ប្រហែលជាស្រួលហើយវាក៏ចង់កើតទៅជាសត្វគោវិញ
 ព្រោះមានច្បាប់នៅឥណ្ឌូនេស៊ី នៃពិធីករគេថា កុំចង់កើតជាសត្វអីកើតជាមនុស្សទៅសព្វ
 ថ្ងៃគេមានច្បាប់ហើយ ។ កាលពីសម័យនោះវាអត់មានច្បាប់ ។ ខ្ញុំ ប្រវត្តិរូបលាក់រហូត
 ខ្ញុំថា ខ្ញុំមិនដែលធ្វើអី មិនដែលបានរៀន មិនដែលបានច្នួសមិនដែលបានអីទាំងអស់
 លាក់រហូតប្រវត្តិរូបរហូតមកដល់សម័យរៀនណាមួយមក៧៧នេះខ្ញុំក៏ដាក់ពាក្យ
 គ្រូអាចារ្យមួយគាត់នៅនេះគាត់ធ្លាប់ជួបខ្ញុំនៅព្រៃវែង គាត់និយាយកាលពីសម័យប័ណ្ណ
 គាត់ទំនាក់ទំនងនិយាយជាមួយខ្ញុំ គាត់ហៅខ្ញុំឲ្យធ្វើគ្រូ អ្នកស្រុកគេថា ម៉ាអាមកពីស្រុកគេ
 ទាំងពីសម័យ ប៉ុល ពត មិនឃើញចេះអីម៉ាតូដងមកដាក់ពាក្យធ្វើគ្រូ ។ ចឹងកាលសម័យ
 នោះយើងសំដែងពីប្រវត្តិរូបក៏ឆាប់ហើយ ដូចដាក់ប្រវត្តិរូបថាទៅរៀននៅអីដឹងតែយក
 យើងទៅវិចោលហើយ ចឹងមួយៗមកថាមិនចេះល្ងង់រហូត ឲ្យតែយើងអ្នកថ្មីក៏ដឹងតែ
 យើងលាក់រហូត សម័យនោះ ។ ហើយខ្ញុំសម័យនោះខ្ញុំមិនដែល សូម្បីតែសៀវភៅក៏ខ្ញុំ
 មិនដែលមើលឲ្យគេឮ ខ្ញុំមិនដែលហ៊ាន ។ មកដល់ពោធិ៍សាត់ខ្ញុំក្រវែងចោលអស់សៀវ
 ភៅមិនដែលដាក់ក្នុងកាបូបទេ ។

ឈុនលី : ពូដល់ពេលនិយាយរឿងភ្នំចិនខ្ញុំនឹកឃើញ កាលនោះគេជម្លៀសចេញទាំងអស់តែពូ
 ចេញមកនេះ?

ដាន : បាទ!

ឈុនលី : ចុះប្រជាជនដែលនៅកន្លែងភ្នំចិនចេញទៅណាទៀត?

ដាន : អ្នកខ្លះត្រលប់ទៅផ្ទះវិញ អ្នកខ្លះក៏ស្លាប់ ។

ឈុនលី : ចុះនៅភ្នំចិនធ្វើអី មានគេនៅកន្លែងភ្នំចិនទៀត? មានសហករណ៍នៅណាទៀតហ្នឹង?

ដាន : ពួកយើងអ្នកថ្មីទៅគេបង្កើតភូមិមួយដើម្បីយកយើងទៅដាក់នៅជើងភ្នំ ។

ឈុនលី : គេឲ្យយើងធ្វើអី?

ដាន : ឲ្យយើងធ្វើចំការធ្វើស្រែដាំអីធម្មតា គ្រាន់តែថាទៅ ខ្ញុំចេះទៅញាតិរនក់ប្តី
ប្រពន្ធកេដកទៅធ្វើនៅចល័ត ហើយយើងនៅតែពីរនក់ប្តីប្រពន្ធ កូនចៅអត់ឲ្យនៅទេ ចឹង
បួនខ្ញុំដែលថានៅភ្នំតាផ្កាហ្នឹងបងខ្ញុំអត់ទាន់ប្រាប់គេថាបួនមួយទេ ចឹងបួនខ្ញុំគេអត់ឲ្យនៅ
ជាមួយឲ្យមកនៅចល័ត ហើយដល់ពេលបងខ្ញុំនេះ...ចុះបងស្រីខ្ញុំកាត់បាត់មុនគេមកតាំងពី
សម័យឆ្នាំ៧០ បាត់បងស្រីមួយរហូតទើបតែចូលឆ្នាំកៅប៉ុន្មានទេបានកាត់ចូលមកវិញ ។
អីចឹងការគ្រប់គ្រងបងបួនសុទ្ធតែប្រុស ។ បងខ្ញុំមួយជួនកាល...បងខ្ញុំពីរនក់ប្តីនៅខ្ញុំពីរ
នក់បួនស្រី ហ្នឹងពួកខ្ញុំឈឺ ។ ដល់ពុកខ្ញុំឈឺទំរាំតែកាត់យកប្រពន្ធមួយទៀត ខ្ញុំនៅពីរនក់
បួនស្រី រៀនក៏ពីរនក់បួន ជិះកង់ទៅ មកវិញដាំបាយទៅសួរទៅ ពីរនក់បងបួនបានបង
ខ្ញុំកាត់សឹកបួនមកទាំងអស់មកបានខ្ញុំនេះផ្ទះ ។ ពេលដែលកាត់មកពីបួនអស់មកបានប្រ
ពន្ធកេទៅប្តីប្រពន្ធកេទៅ ពេលហ្នឹងគេទៅគេហៅដីរំដោះឆ្នាំ៧៣

គេទៅដីរំដោះទៅខ្ញុំមិនព្រមទៅ បងកាត់ថា “ម៉េចឯងទៅជាមួយអញទេ?” ថាទៅខ្ញុំមិន
ទៅទេ ម៉េចបានថាខ្ញុំមិនទៅ ខ្ញុំខ្លាច ម៉ាតែឯងយើងមិនដែលបានដេកស្រួល គិតតែដេក
ក្នុងត្រង់សេ ខ្លាចកប៉ាល់ហោះខ្ញុំនៅជាមួយម្តាយម៉ែហ្នឹងរកស៊ីដើរកាប់ប្រអោនកាប់អី
លក់ទៅ ។ ថ្ងៃមួយនោះគេចាប់ខ្ញុំធ្វើទាហាន ។

ឈុនលី : ឆ្នាំណាទៅ?

ដាន : ឆ្នាំ៧៥ ចុងឆ្នាំ៧៤ ធ្វើទាហានចេញបានទៅចំការដួងប្រមូលកាំភ្លើងយកទៅឲ្យគេហើយ
ប្របូកប្របល់មិនចេះចប់ហ្នឹងខ្ញុំនៅភ្នំពេញ ។

ឈុនលី : ចឹងកាលធ្វើទាហានហ្នឹងធ្វើនៅភ្នំពេញ?

ដាន : បាទ!

ឈុនលី : ទាហានខ្មែរទុកហាមឬទាហាន លន់ នល់?

ដាន : ទាហាន លន់ នល់ គេចាប់ ។

ឈុនលី : ដល់ពេលខ្មែរក្រហមចូលយើងរត់គេចតែម្តង?

ដាន : បាទ! ខ្មែរក្រហមចូលឈប់នៅភ្នំពេញ ដូចថាគេចេញណាស់ ឲ្យយើងចេញហ្នឹងគេថា
ឲ្យចេញមកលេច ខ្ញុំក៏នាំគ្នាចេញចមកលេច ។ ចេញមកហ្នឹងអត់មានបងប្អូនជួបទាំងអស់
ទៅជួបម្តាយម៉ែនៅស្រុក ។ ទៅជួបម្តាយម៉ែនៅស្រុកទៅនៅៗទៅដល់ពេលដែលគេ
ដេញអ្នកដីរំដោះអ្នកមូលដ្ឋានគេណាស់ បានម្តាយចុងខ្ញុំហ្នឹងកាត់មក ។ កាត់ទៅលើកនេះ

កាត់ទៅតាមកូនកាត់ កូនកាត់បង្កើតណាស ។ ដល់ទៅជួបជុំគ្នាទៅគេចាប់បែនចែកហើយ
ខ្ញុំប្រជាជន១៧ ម្តាយខ្ញុំប្រជាជន១៨ ។

ឈុនលី : ១៨ ចេញមកក្រោយម៉ាដៃ?

ដាន : ទេ ១៨មិន ។

ឈុនលី : ១៨មិន មុនពេលខ្មែរក្រហមចូលទៀត?

ដាន : បាទ!សម័យយើងទំលាក់សម្តេចសីហនុ ។

ឈុនលី : ហួស!តាំងពី៧០ នោះ?

ដាន : បាទ!អាហ្នឹងគេចាប់ណាស គេចាប់មួយប្រជាជន១៧ មួយប្រជាជន១៨ ហើយខ្ញុំនេះ
ប្រជាជន១៧មេសា ម្តាយចុងខ្ញុំប្រជាជន១៨មិន ។ នៅៗទៅ គេមេឃុំគេចុះទៅដូចជា
យើងយុវជនចិនគេឲ្យយើងដកសំណាបទៅ ស្នូនអីទៅ មេភូមិគេដើរឆ្ងល់ហើយថា អង្ករ
អាដើមតាមដើម កញ្ចប់តាមមកញ្ចប់ ព្រោះគេប្រុងចំណាញ់យើងដើម្បីបញ្ជូនយើងមក
ណាស ចិនទៅថ្ងៃមួយគេហៅខ្ញុំទៅ គេហៅទៅខ្ញុំកំពុងដកគេហៅទៅថា “មិត្តឯងត្រូវទៅ
បាត់ដំបងហើយ” ខ្ញុំថាម៉េចបានត្រូវទៅបាត់ដំបង? គេថា “មិត្តឯងធ្វើទាហានចំមុខ
ដល់នេះខ្ញុំថានៅនឹងមុខអានុំថា “ធម្មតាអ្នកឯងមិនដែលមានអ្នកណាធ្វើទាហានមិនចំមុខទេ
ឥឡូវទាហានរណា ខ្ញុំកាន់កាំភ្លើង ខ្ញុំសុខចិត្តឲ្យគេបាញ់ខ្ញុំសម្លាប់ឬខ្ញុំបាញ់គេវិញ? ខ្ញុំការ
ពារជីវិតខ្ញុំ គេការពារជីវិតគេដូចតែគ្នាហ្នឹង” បានវាថា “អត់ទេ!មិត្តឯងត្រូវទៅ” ខ្ញុំថា
“អត់អីទេខ្ញុំទៅបាន” ... ។

ឈុនលី : អ្នកហ្នឹងកាចទេ?

ដាន : ទេ!កាលសម័យនោះកាចមែនណាស យើងមិនហ៊ានមើលមុខគេ គេមិនឲ្យមើលមុខគេទេ
ហើយមនុស្សមិនមែនថា នៅស្រុកឆ្ងាយអី ស្រុកជាមួយគ្នា ។ កាលនៅតូចៗគេមិនទាន់
បានធ្វើការធ្វើអីយើងអាចថាយូលកោយូលអីជាមួយគ្នាទៅណាស ដល់មកសម័យនេះ
គេបានធ្វើធំគេអត់ស្គាល់យើងណាស គេដាក់បញ្ជាមកថា មិត្តឯងត្រូវតែទៅចេះៗទៅ ។
ខ្ញុំមិននិយាយរៀបចំវាដំបូងមក ខ្លាំងតែត្រង់ថាវានិយាយថា “ឥឡូវបើមិត្តឯងហ៊ានធានា
មិត្តឯងហ៊ានសម្លាប់ខ្លួនឯងទេ?” ខ្ញុំនឹកឃើញឆ្លុះត ។

ឈុនលី : អីចឹងម្តាយចង់ពូជិត្តបានណាសហ្នឹង?

ដាន : បាទ!ចិត្តបាន ខ្ញុំសរសើរកាត់ បងប្អូនខ្ញុំទាំងអស់ ខ្ញុំសរសើរកាត់ ។ កូនកាត់ទីពួកកាត់
កាត់អត់នៅជាមួយទេសុខចិត្តមកនៅជាមួយបងប្អូនខ្ញុំ ។

ឈុនលី : អីចឹងដោយសារតែកាត់ដើររកពូបានកាត់ស្លាប់?

ដាន : បាទ!នៅតាវង្ក តែគ្រាន់តែជាបងខ្ញុំមិនបង្កើតមិនដឹងថាម្តាយចុងខ្ញុំស្លាប់ឬមួយក៏យ៉ាងណា ។

ឈុនលី : អត់ទាន់ដឹងច្បាស់ទេ?

ដាន : បាទ!អត់ទាន់ដឹងច្បាស់ទេ ហើយបងខ្ញុំទៀតក៏ដូចគ្នាតែកាត់រំពឹងខ្លួនកាត់ថា កាត់មិនរស់ទេ កាត់ថាមិនរស់ទេ ហើយពូដឹងដឹងថាខ្ញុំនៅនេះ កាត់ប្រុងតែមកចេះដើរនិយាយទៅគេចាប់ អារម្មណ៍គេហៅទៅ ប៉ុន្តែបងខ្ញុំកាត់ថាស្មានតែកាត់ស្លាប់ ។

ឈុនលី : ចុះឥឡូវដូចមានគុណការកាត់ទោសមេដឹកនាំខ្មែរក្រហមធំៗ អីចឹងពូនៅទីនឹង ពូអ្នក ហើយ មិនម្នាក់ទៀតឈ្មោះអី?

ដាន : ឈ្មោះ សាង ។

ឈុនលី : សាង ពូនៅទីនឹងទៀតដែរ?

ដាន : ទេ!ដល់នេះទៅនៅតែទីនឹងដែរហ្នឹង តែគ្រាន់តែនឹកឃើញថា មិនបានគិតពីសន្តានចិត្តយើង ផងនៅតែទីនឹងដែរ ។ បងប្អូនភូមិ ស្រុកជាមួយគ្នាហើយគួរតែយើងអនុគ្រោះឬមួយក៏ យើងគិតថាកាលពីដើមឡើយកាលពីយើងសម័យមុនភូមិ ស្រុកនៅជិតគ្នាយើងមិនតែង តែប្រាស្រ័យទាក់ទងគ្នាដូចខ្ញុំពុកខ្ញុំក្តី ខ្ញុំពុកវាក្តីតែងតែទំនាក់ទំនងគ្នាទៅវិញទៅមកបើភូមិ នៅជិតគ្នា ហើយគួរតែគិតថាអ្នកស្រុកភូមិឯងយើងគួរតែជួយធ្វើម៉េចខុសត្រូវយ៉ាងណា យើងជួយកែតម្រូវគ្នាណាស់ ដល់ពេលសម័យនោះមកយើងកាន់ច្បាប់មក ខ្ញុំទៅសួរថា “ខ្ញុំមិនដឹងទេ កាលនោះក្រោមមេឃតែងតែត្រូវទឹកភ្លៀង” បើលោកឯងនិយាយអីចឹង វាដូចតែខ្ញុំចឹង នៅសម័យ លន់ នល់ ក៏ចឹងដែរនៅក្រោមមេឃតែងតែត្រូវទឹកភ្លៀងដូច គ្នា តែអត់និយាយនឹងខ្ញុំ ។

ឈុនលី : អត់និយាយជាមួយគ្នា?

ដាន : បាទ!

ឈុនលី : ពូអត់ដែលទៅលេងនៅនោះទៀតទេ?

ដាន : ទៅ!ខ្ញុំទៅកាលខែមុនដែរ ។

ឈុនលី : អត់រឺរវល់ទេ?

ដាន : បាទ!វាទឹកឃើញថាឆ្នែកដែរ ។

ឈុនលី : កាត់នោះអត់ដែរ?

ដាន : បាទ! ព្រោះក្រុមគ្រួសារគេនៅ ដល់ក្រុមគ្រួសារយើងទៅទៀតវាដូចជាអ្វីៗ ទៅតាមខ្សែ
ណាស ដល់ក្រុសាយើងទៅវាមិននិយាយ,

ឈុនលី : ចុះពួកវាជាមួយម៉ែន្ទរណា?

ដាន : ឆ្នាំ៧៧ ។

ឈុនលី : ៧៧?

ដាន : បាទ!

ឈុនលី : ម៉ែនដល់ពេលការហើយគេឈប់ឲ្យទៅត្រពាំងថ្ម?

ដាន : ឈប់ហើយ ។

ឈុនលី : នៅធ្វើការនៅក្នុងភូមិវិញ?

ប៊ុនម៉ា : គេឲ្យយើងដាំដំឡូងកិនស្រូវកិនអីទៅណាស ព្រោះយើងចូលរយកណ្តាល ។

ឈុនលី : អ្នកការហើយគេហៅថាវ័យកណ្តាលហើយ?

ដាន : បាទ!

ឈុនលី : ហើយអាហ្នឹងគេចាត់ចូលក្រុមអី? ក្រុម គេហៅក្រុម?

ប៊ុនម៉ា : ក្រុមវ័យកណ្តាលហ្នឹងហើយ ។

ឈុនលី : ហើយដល់ពេលការហើយគេឲ្យនៅរួមគ្នា?

ប៊ុនម៉ា : នៅរួមគ្នាអត់ឲ្យទៅណាទៀតទេ ។

ឈុនលី : នៅភូមិណាវិញ?

ប៊ុនម៉ា : នៅភូមិយើងហ្នឹង?

ឈុនលី : នៅដូចហ្នឹង?

ប៊ុនម៉ា : ទេ! នៅជាមួយម៉ែ មិនទាន់មានដូចនៅទេ ។

ដាន : កាលនោះបើសិនជាយើងអត់មានធ្វើអី ដូចថាមុខព្រួញ ដល់ខ្ញុំនេះខ្ញុំនៅឡើងភ្នោត ដល់
ខ្ញុំឡើងភ្នោតទៅនេះបានគេឲ្យនៅ ។ បើយើងដូចថាយើងអត់មានការងារអីនៅនេះដឹងតែ
មុខព្រួញរាងខ្លួន ។

ប៊ុនម៉ា : ប្តីឡើងភ្នោតយើងនៅដុតភ្នើដុតអីទៅណាស ។

ឈុនលី : ស្នើរបូកេរៀបចំឲ្យ?

ប៊ុនម៉ា : នោះឯង ។

ឈុនលី : គេរៀបចំឲ្យប្តីយើងស្នើ?

ប៊ុនម៉ា : គេរៀបចំឲ្យ ។
 ដាន : យើងស្នើទៅគេទៅ ។
 ឈុនលី : អីចឹងយើងស្នើហើយបានគេរៀបចំឲ្យ?
 ដាន : បាទ!
 ឈុនលី : ចឹងបានន័យថាយើងដឹងខ្លួនហើយមិនមែនចេះតែចាប់ដៃទេ ។
 ដាន : អានេះដូចជា ខ្ញុំហើយនេះអីចេះបានស្នើរ បើអ្នកខ្លះគេគំរូរ ។ ក្នុងថ្ងៃខ្ញុំនោះ៧០ គូរ ។
 ប៊ុនម៉ា : បើកវត្ត ។
 ឈុនលី : គេហៅបើកវត្ត?
 ប៊ុនម៉ា : ចាប់ដៃគ្នានឹងវាល កណ្តាលវាលស្រែ ។
 ឈុនលី : មិនចាំបាច់មែនណាដឹងឮទេ?
 ដាន : បាទ! ៧០ គូរ តែខ្ញុំក៏ដូចជាខ្ញុំវាមិន... ឪពុកខ្ញុំគាត់... តាមដានដឹងថាមនុស្សល្អចឹងពេលយើង
 បើកហើយយើងមិនមានសែនបាន រកមានរកអីសែន បើអ្នកខ្លះទៀតអត់ទេ ។
 ឈុនលី : ដល់ពេលចេញពីភ្នំមកនៅស្រុកភូមិពូនៅធ្វើការក្នុងភូមិ ពូទៅបង្រៀនដដែលចឹងទៅ?
 ដាន : បាទ!
 ប៊ុនម៉ា : ខ្ញុំគាំពិបានប្តីមកមិនបានទៅណាទេ ។ ឈុនលី :
 ឈុនលី : នៅតែនឹងភូមិទេ?
 ប៊ុនម៉ា : នៅតែភូមិ ។
 ឈុនលី : ហើយឥឡូវបានកូនចៅប៉ុន្មានហើយ?
 ប៊ុនម៉ា : ៧នាក់ ។
 ឈុនលី : កូន៧?
 ប៊ុនម៉ា : ភ្នំឯង ប្រុសបួនស្រីបី ។
 ឈុនលី : ហើយកូនពៅនៅរៀនទេ?
 ប៊ុនម៉ា : មីស្រីមួយនោះទៅរកស៊ីស្រុកថៃទៅដេរជាមួយបង បងវាដេរដែរ មែនអានេះដេរ ។
 ឈុនលី : ទៅថៃបានប៉ុន្មាននាក់?
 ដាន : តាមពិតតែពីរទេ តែទៅមានប្តីមានទ្រព្យគេ ។
 ប៊ុនម៉ា : ការអស់ប្តីនាក់ ប្រុសពីរស្រីពីរ ។
 ដាន : យកកូនមកទុកនៅនេះតែមិនដឹងធ្វើម៉េច!

ឈុនលី : ថើចៅហើយ!
ឆាន : មានអីថែមទៀតទេពូ?
ឈុនលី : បាទ!អត់មានទេ ។
ឆាន : អគុណហើយបីងពូ ។

« ចប់ »